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Αθήνα, σήµερα στις 15 Μαΐου 2019, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
16.08’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
της Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟ-
ΠΟΥΛΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 15-5-2019
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΚΔ’ συνεδριάσεώς του, της Τετάρτης
15 Μαΐου 2019, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-
δίου νόµου: «Ρύθµιση οφειλών προς τους Φορείς Κοινωνικής
Ασφάλισης, τη Φορολογική Διοίκηση και τους Ο.Τ.Α. α’ βαθµού,
Συνταξιοδοτικές Ρυθµίσεις Δηµοσίου και λοιπές ασφαλιστικές
και συνταξιοδοτικές διατάξεις, ενίσχυση της προστασίας των ερ-
γαζοµένων και άλλες διατάξεις».)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι εισερχόµαστε στην 

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Αποφάσεις Βουλής: συζήτηση και ψήφιση, σύµφωνα µε τις
διατάξεις του άρθρου 76 του Συντάγµατος και του άρθρου 118
του Κανονισµού της Βουλής, της πρότασης του Προέδρου της
Βουλής: «Για την τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της
Βουλής Μέρος Κοινοβουλευτικό (ΦΕΚ 106 Α’/24-6-1987), όπως
ισχύει».

Η συζήτηση γίνεται µε τη διαδικασία του άρθρου 108 του Κα-
νονισµού της Βουλής, δηλαδή µπορούν να λάβουν τον λόγο όσοι
έχουν αντίρρηση επί της προτάσεως αυτής. Η πρόταση του Προ-
έδρου της Βουλής έγινε δεκτή µε ευρύτατη πλειοψηφία από τα
µέλη της Επιτροπής Κανονισµού. 

Κατά συνέπεια, θα ρωτήσω ποιος θέλει τον λόγο. Απ’ ό,τι
βλέπω κανείς.

Κηρύσσεται, λοιπόν, περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής
και του άρθρου µόνου της πρότασης του Προέδρου της Βουλής:
«Για την τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της Βουλής
Μέρος Κοινοβουλευτικό (ΦΕΚ 106 Α’/24-6-1987), όπως ισχύει»
και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η πρόταση επί της αρχής;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Ναι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όχι.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ναι. 

ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς η πρόταση του Προέδρου της Βουλής: «Για την τροποποί-
ηση διατάξεων του Κανονισµού της Βουλής Μέρος
Κοινοβουλευτικό (ΦΕΚ 106 Α’/24-6-1987), όπως ισχύει» έγινε
δεκτή επί της αρχής κατά πλειοψηφία.

Προχωρούµε στην ψήφιση του άρθρου µόνου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο µόνο της πρότα-

σης ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Ναι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ναι. 
ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Tο

άρθρο µόνο της πρότασης έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς η πρόταση του Προέδρου της Βουλής: «Για την τρο-

ποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της Βουλής Μέρος Κοινο-
βουλευτικό (ΦΕΚ 106 Α’/24-6-1987), όπως ισχύει», έγινε δεκτή επί
της αρχής και επί του άρθρου µόνου.

Προχωρούµε στην ψήφιση της πρότασης και στο σύνολο.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η πρόταση και στο σύνολο;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Ναι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ναι. 
ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Η πρό-

ταση έγινε δεκτή και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς η πρόταση του Προέδρου της Βουλής: «Για την τρο-

ποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της Βουλής Μέρος Κοινο-
βουλευτικό (ΦΕΚ 106 Α’/24-6-1987), όπως ισχύει», έγινε δεκτή
κατά πλειοψηφία επί της αρχής, του άρθρου µόνου και στο σύ-
νολο και έχει ως εξής:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Δ’
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7466 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ι. Μέρος Κοινοβουλευτικό

Στην παράγραφο 1 του άρθρου 10, όπως ισχύει, προστίθεται εδάφιο, ως εξής:
«Σε περίπτωση ανασυγκρότησης διαλυθείσης Κοινοβουλευτικής οµάδας, τα νέα µέλη του Προεδρείου εκλέγονται

αµέσως, σύµφωνα µε τις διατάξεις των άρθρων 6 και 8, εφαµοζόµενων αναλόγως, για το υπόλοιπο της βουλευτικής
περιόδου ή της τακτικής συνόδου, αντιστοίχως.»

ΑΠΟΦΑΣΗ ΤΗΣ ΟΛΟΜΕΛΕΙΑΣ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΤΩΝ ΕΛΛΗΝΩΝ

Για την τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της Βουλής -  
Μέρος Κοινοβουλευτικό (ΦΕΚ 106 Α΄/24.6.1987), όπως ισχύει

Αθήνα,                                 2019

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει
το Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών
ως προς την ψήφιση στο σύνολο της παραπάνω πρότασης του

Προέδρου της Βουλής.
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Το

Σώµα παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµε-
ρήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου των σχεδίων νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: 

1.«Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας
και της Δηµοκρατίας της Βόρειας Μακεδονίας σχετικά µε την εγ-
κατάσταση συνοριακού σηµείου διέλευσης στην περιοχή της Λί-
µνης Πρέσπας και άλλες διατάξεις» και 

2.«Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας
και της Δηµοκρατίας της Βόρειας Μακεδονίας σχετικά µε την εγ-
κατάσταση νέου συνοριακού σηµείου διέλευσης ανάµεσα στις
δύο χώρες, το οποίο θα συνδέει τους Προµάχους, στην Ελληνική
Δηµοκρατία και το Μάιντεν (Majden) στη Δηµοκρατία της Βό-
ρειας Μακεδονίας».

Τα σχέδια νόµου ψηφίστηκαν στη Διαρκή Επιτροπή κατά πλει-
οψηφία. Εισάγονται προς συζήτηση στη Βουλή µε τη διαδικασία
του άρθρου 108 του Κανονισµού της Βουλής, δηλαδή µπορούν
να λάβουν τον λόγο όσοι έχουν αντίρρηση επί της κυρώσεως
αυτών των συµφωνιών.

Προτείνουµε, λοιπόν, να γίνει ενιαία συζήτηση επί των ανω-
τέρω συµφωνιών για να λάβουν τον λόγο όσοι έχουν αντίρρηση,
για πέντε λεπτά. Συµφωνείτε µε αυτή τη διαδικασία;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Το

Σώµα συνεφώνησε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όχι, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Για τη

διαδικασία ρωτάω.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ναι, για τη διαδικασία.
Πρέπει να υπάρξει, πιστεύω, µία ανοχή εκ µέρους σας, από το

Προεδρείο, διότι κατ’ ουσίαν είναι δύο κυρώσεις προς συζήτηση
και το πεντάλεπτο ενδεχοµένως δεν αρκεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θα έχω
µια ανεκτικότητα έτσι κι αλλιώς, πάντα έχω.

Το Σώµα, λοιπόν, συνεφώνησε για τη διαδικασία που θα ακο-
λουθηθεί. 

Κατά συνέπεια περνάω στη βασική ερώτηση: Ποιος θέλει τον
λόγο; 

Να ενηµερώσω ότι στην επιτροπή ο ΣΥΡΙΖΑ ψήφισε «υπέρ», η
Νέα Δηµοκρατία «κατά», η Δηµοκρατική Συµπαράταξη επιφυλάχ-
θηκε, η Χρυσή Αυγή «κατά», το ΚΚΕ «παρών», το Ποτάµι «υπέρ»,
η Ένωση Κεντρώων ήταν απούσα.

Κατά συνέπεια, οι δύο που ψήφισαν «κατά» θα έχουν τον λόγο
σίγουρα, καθώς και αυτοί που έχουν ψηφίσει επιφύλαξη ή
«παρών». 

Ξεκινάµε, λοιπόν, µε τη Νέα Δηµοκρατία. 
Ο κ. Κουµουτσάκος έχει τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Πού είναι η Κυβέρνηση; Δεν

υπάρχει Υπουργός;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θα

έρθει η Υπουργός.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, χωρίς την

Υπουργό, χωρίς την αρµόδιο εκπρόσωπο της Κυβέρνησης, πώς
θα κάνουµε συζήτηση; Θα περιµένουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Αυτό
είναι ένα τυπικό πρόβληµα.

Ο κ. Παππάς από τον Λαϊκό Σύνδεσµο - Χρυσή Αυγή δεν θέλει
να περιµένει, οπότε προχωράµε µε τον κ. Παππά.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Εµείς έχουµε συνηθίσει και µε αδειανά

τα υπουργικά έδρανα να µιλάµε. Η Νέα Δηµοκρατία επιµένει να
έχει το alter ego της στα υπουργικά έδρανα.

Στην επιτροπή χθες ο Ηλίας Κασιδιάρης τόνισε τη µοναδική
εθνική γραµµή που εκφράζει η Χρυσή Αυγή µαζί µε τη συντρι-
πτική πλειοψηφία του ελληνικού λαού. Δηλαδή δεν υφίσταται
«Βόρεια Μακεδονία», δεν υφίσταται κράτος µε το όνοµα «Βόρεια
Μακεδονία». Κανένας Έλληνας δεν αναγνωρίζει αυτή την κρα-

τική οντότητα µε αυτή την ονοµασία. Το να συζητάει κανείς, το
να µιλάµε στη Βουλή και πολύ περισσότερο το να ψηφίζει νοµο-
θετήµατα και κυρώσεις όπου επισήµως αναγράφεται ο όρος
αυτός είναι ένα δείγµα της αθλιότητας της πολιτικής ζωής στην
Ελλάδα, είναι εκχώρηση της εθνικής µας κυριαρχίας, είναι προ-
δοσία έναντι της ιστορίας και του ονόµατός µας, του ιερού ονό-
µατος της Μακεδονίας µας.

Υπεισέρχοµαι σε συγκεκριµένα σηµεία της κύρωσης, για να
κατανοήσει ο ελληνικός λαός κυρίως το µέγεθος των εθνικών κιν-
δύνων και τη ζηµιά που προκαλεί το παράγωγο της Συµφωνίας
των Πρεσπών, που αποτελεί και η συζητούµενη κύρωση.

Κεντρικό ρόλο, λοιπόν, σε όλη αυτή την ιστορία παίζει το
άρθρο 14 και συγκεκριµένα η παράγραφος 6 της προδοτικής για
εµάς Συµφωνίας των Πρεσπών. Το λέω αυτό γιατί η Νέα Δηµο-
κρατία θα σεβαστεί την προδοσία, όπως σέβεται και τιµά τους
«αγώνες» της Αριστεράς.

Η παράγραφος 6, λοιπόν, υπεισέρχεται στο τεχνικό ζήτηµα
των διασυνοριακών σηµείων διελεύσεως και συγκεκριµένα η πα-
ράγραφος 6 του επίµαχου άρθρου 14 αναφέρει αυτά που δια-
βάζω: «Τα µέρη θα επιδιώξουν τη βελτίωση και τον
εκσυγχρονισµό των υφιστάµενων διασυνοριακών σηµείων διε-
λεύσεως, όπως απαιτείται από τη ροή των µετακινήσεων, και θα
επιδιώξουν να κατασκευάσουν νέα διασυνοριακά σηµεία διελεύ-
σεως µε στόχο την ενίσχυση των µεταξύ τους τουριστικών και
εµπορικών ροών.». 

Καθίσταται, λοιπόν, σαφές ότι η προς ψήφιση κύρωση δεν
είναι τίποτε άλλο παρά αυτή καθαυτή η συµφωνία. Σήµερα ψη-
φίζουµε ξανά στην Αίθουσα αυτή την κατάπτυστη και προδοτική
Συµφωνία των Πρεσπών. Έχουµε καταφανώς την υπονόµευση
της εθνικής µας κυριαρχίας και ανεξαρτησίας διά ενός καθεστώ-
τος µοιράσµατος -να το πω έτσι- ή συνεκµεταλλεύσεως των ελ-
ληνικών ωφεληµάτων, των αντίστοιχων τοµέων δηλαδή µεταξύ
Ελλάδας και Σκοπίων.

Πρόκειται, συνεπώς, για την αρχή της πρακτικής της κατατµή-
σεως και κατακερµατισµού της υποστάσεως της ελληνικής εθνι-
κής κυριαρχίας, αρχικώς µέσω της εµφιλοχωρήσεως του
σκοπιανού παράγοντα στην ενέργεια, στην οικονοµία, στο εµπό-
ριο και στις µεταφορές, όπως ανέφερα πριν από λίγο.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Μπορείτε να ησυχάσετε λίγο στη Νέα Δηµοκρατία; Πολύ ανή-

συχους σας βλέπω.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Καλώς ήλθατε, κυρία Υπουργέ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Παρακαλώ, κύριε Κουµουτσάκο. Οι φιλο-

φρονήσεις µπορεί να λέγονται πιο σιγά, γιατί υπάρχει οµιλητής.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κακό είναι που είπαµε «καλώς

ήλθατε»; Σε εσάς δεν θα πούµε, αλλά στην Κυβέρνηση µπο-
ρούµε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Σε εµάς δεν λέτε «καλώς ήλθατε», αλλά
στην Κυβέρνηση λέτε. Είστε έτοιµοι για τον µεγάλο συνασπισµό.
Έχει δείξει τον δρόµο ο Δένδιας.

Καλώς ήρθατε, λοιπόν, κυρία Υπουργέ.
Βάζετε σήµερα, µε αυτή την κατάπτυστη κύρωση, την Ευρω-

παϊκή Ένωση να διαφεντεύει την περιοχή και να αντιµετωπίζει
ως πρόκληση την άσκηση και διασφάλιση των ελληνικών κυριαρ-
χικών δικαιωµάτων.

Τα Σκόπια επιδιώκουν µέσω της συµφωνίας να αποκτήσουν
ουσιαστικά πρόσβαση στο Αιγαίο. Λαµβάνει µε την κύρωση
σάρκα και οστά το όραµα του Τίτο, δηλαδή έξοδος στο Αιγαίο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σκοπούµενο µε τη συζητού-
µενη κύρωση είναι η εγκατάσταση νέου συνοριακού σηµείου διε-
λεύσεως. Αυτό είναι η πρώτη τεχνοκρατική, προπαρασκευαστική
ενέργεια για την έναρξη ισχύος της συµφωνίας, η οποία στοχεύει
βραχυπρόθεσµα στην υπονόµευση της ελληνικής οικονοµίας,
αλλά και της εθνικής κυριαρχίας, ώστε ο ελληνικός παράγοντας
συν τω χρόνω να κατακερµατιστεί µαζί µε την εδαφική του ακε-
ραιότητα.

Κυρία Πρόεδρε, θα χρειαστώ δύο λεπτά για να αναφερθώ σε
ένα µείζον εθνικό θέµα, το οποίο άπτεται και της επιτροπής, η
οποία συζήτησε χθες τη συζητούµενη κύρωση και να µεταφέρω
και κυρίως να ακούσει ο ελληνικός λαός ότι η Νέα Δηµοκρατία,
σύµφωνα µε ακριβείς πληροφορίες, τοποθετήθηκε σήµερα στη
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συνεδρίαση της Επιτροπής Δεοντολογίας του ελληνικού Κοινο-
βουλίου σε κοινή γραµµή µε τον ΣΥΡΙΖΑ και όχι µόνο, αλλά και
µε το υπόλοιπο «δηµοκρατικό τόξο» υπέρ της µη άρσης της ασυ-
λίας του Βουλευτή Νικολάου Φίλη.

Η παραγγελία, για όσους δεν γνωρίζουν, της άρσεως της ασυ-
λίας του κ. Φίλη έγινε από την εισαγγελία του Αρείου Πάγου και
αφορούσε ποινική του δίωξη, ποινική δίωξη του Βουλευτή του
ΣΥΡΙΖΑ, για τοποθετήσεις του σε τηλεοπτικούς σταθµούς, οι
οποίες στήριζαν τις θέσεις των Αλβανών δολοφόνων ενάντια στη
µνήµη του εθνοµάρτυρα Κωνσταντίνου Κατσίφα. Με τον εθνοµη-
δενιστικό του λόγο ο Φίλης, ο οποίος είναι ίδιος και απαράλλα-
κτος µε το σύνολο της Αριστεράς, διέπραξε το αδίκηµα της
προσβολής της µνήµης του εκτελεσθέντος από τους Αλβανούς
Κωνσταντίνου Κατσίφα, µάλιστα χρονικά καθ’ ον χρόνο η σορός
του εθνοµάρτυρα εκρατείτο από τα όργανα του ανθελληνικού
αλβανικού καθεστώτος αυθαίρετα και το οποίο καθεστώς ηρ-
νείτο να την παραδώσει στους οικείους του.

Η υπόθεση Φίλη -και τελειώνω, κυρία Πρόεδρε- έφτασε στο
ελληνικό Κοινοβούλιο µετά από µήνυση των χαροκαµένων µαρ-
τυρικών γονέων του Κωνσταντίνου Κατσίφα.

Η ψευδοπατριωτική και εξίσου εθνοµηδενιστική, στην πραγ-
µατικότητα, και επικίνδυνη ψοφοδεξιά της Νέας Δηµοκρατίας
συντάχθηκε µε τον ΣΥΡΙΖΑ και το υπόλοιπο δηµοκρατικό τόξο.

Ελληνικέ λαέ, η Νέα Δηµοκρατία ζήτησε να µην αρθεί η βου-
λευτική ασυλία του Φίλη και αυτή είναι η επίσηµη θέση του κόµ-
µατος της Νέας Δηµοκρατίας και αυτό επισήµως εισηγείται η
Νέα Δηµοκρατία. Και το λέω αυτό, ώστε αύριο που θα γίνει η ψη-
φοφορία να µη βρεθούν κάποιοι που για µικροκοµµατικούς λό-
γους θα διαφοροποιηθούν. Δεν αλλάζει η πολιτική ουσία του
ατοπήµατος της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν αλλάζει η προδοτική
στάση της νεοφιλελεύθερης Νέας Δηµοκρατίας, της Νέας Δη-
µοκρατίας των εθνοµηδενιστών, των «Καιρίδηδων» και των «Τα-
τσόπουλων».

Να σηµειωθεί ότι στη µήνυση, για την οποία η Νέα Δηµοκρατία
δεν θέλει να εξεταστεί από την ελληνική δικαιοσύνη και ο Φίλης
να τύχει των βουλευτικών προνοµίων της βουλευτικής ασυλίας,
προτείνεται ως πρώτος µάρτυρας ένας φαρµακοποιός, πολιτευ-
τής της Νέας Δηµοκρατίας και κατ’ επάγγελµα ψηφοσυλλέκτης
των εν Ελλάδι Βορειοηπειρωτών. Αυτό είναι άλλη µια απόδειξη
της διπροσωπίας, του παλαιοκοµµατισµού και της κοροϊδίας της
Νέας Δηµοκρατίας προς τους Βορειοηπειρώτες και τον βορει-
οηπειρωτικό Ελληνισµό.

Η Χρυσή Αυγή, κρατώντας ψηλά τη σηµαία της δικαίωσης του
Ελληνισµού, τη σηµαία της Βορείου Ηπείρου και τιµώντας µε
αυτόν τον τρόπο τη µνήµη του εθνοµάρτυρα Κωνσταντίνου Κα-
τσίφα, ήταν η µόνη πολιτική δύναµη η οποία, για λόγους όχι
απλώς πολιτικούς, αλλά και για λόγους ουσίας και ηθικής τά-
ξεως, ψήφισε υπέρ της άρσεως ασυλίας του εθνοµηδενιστή και
υβριστή του ήρωα Κατσίφα Νικολάου Φίλη.

Το ερώτηµα που τίθεται και κλείνω: Τι άλλο µπορούν να περι-
µένουν οι αυτοαποκαλούµενοι εγκλωβισµένοι πατριώτες από το
κόµµα της προδοσίας και της υποταγής, δηλαδή τη Νέα Δηµο-
κρατία, τη σφηκοφωλιά, την παράταξη των εθνοµηδενιστών; Τι
άλλο µπορεί να περιµένουν για να της γυρίσουν την πλάτη;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον

λόγο έχει ο κ. Κουµουτσάκος από τη Νέα Δηµοκρατία για πέντε
λεπτά, µε ανοχή.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κυρία Υπουργέ, όταν είδα ότι
λείπατε, είχα την εντύπωση ότι βιάζεστε, ενώ οι εκλογές είναι
στις 26. Νόµιζα ότι είχατε αποχωρήσει πριν ακόµα γίνουν εκλο-
γές. Πάντως καλώς ήρθατε, για να µας ακούσετε.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια
Υπουργός Εξωτερικών): Δεν αποχωρώ, κύριε Κουµουτσάκο,
ποτέ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
η σηµερινή συζήτηση, που αφορά δύο συµφωνίες κυρώσεων που
φέρνει στη Βουλή των Ελλήνων η Κυβέρνηση, γίνεται σε ένα συγ-
κεκριµένο περιβάλλον εθνικών εξελίξεων, γεωπολιτικών εξελί-
ξεων στην ευρύτερη περιοχή µας, στην Ανατολική Μεσόγειο και
στο Αιγαίο.

Αυτή είναι η πραγµατική θεµατική στην κοινωνία αυτή την ώρα.
Κι όταν µιλάµε για ένα ζήτηµα εξωτερικής πολιτικής, δεν µπο-
ρούµε να κλείσουµε τα µάτια για το τι συµβαίνει.

Άλλωστε, βρίσκεται σε εξέλιξη µιας µείζονος κλίµακας στρα-
τιωτική άσκηση της Τουρκίας, η άσκηση «Θαλασσόλυκος», που
επιβεβαιώνει ότι η Τουρκία έχει εγκλωβιστεί σε µία στρατηγική
έντασης. Διότι, ταυτόχρονα, έχει αυτοεξαιρεθεί από τις θετικές
ενεργειακές εξελίξεις στην Ανατολική Μεσόγειο. Αυτοεξαιρέθηκε
γιατί δεν θέλει να εφαρµόσει το Διεθνές Δίκαιο, γιατί δεν θέλει
να αναγνωρίσει την Κυπριακή Δηµοκρατία, γιατί έχει προβλή-
µατα µε όλους τους γείτονές της. Κι επειδή έχει αυτοαποκλει-
στεί, έχει και αυτοεγκλωβιστεί σε ένα σπιράλ συνεχούς έντασης,
εξελισσόµενη σε παράγοντα αστάθειας, αβεβαιότητας και επι-
κίνδυνης έντασης στην Ανατολική Μεσόγειο.

Είναι, λοιπόν, σήµερα η ευκαιρία, εδώ από τη Βουλή των Ελ-
λήνων, να σταλούν ορισµένα σαφή µηνύµατα προς την άλλη
πλευρά, αλλά, όπως θα δείτε, και προς την Κυβέρνηση. 

Πρώτα απ’ όλα προς την Άγκυρα: Η προεκλογική εσωτερική
κοµµατική αντιπαράθεση στη χώρα µας να µην παρερµηνευτεί.
Απέναντι σε οποιαδήποτε πρόκληση και σε οποιαδήποτε απειλή,
θα βρουν ενωµένους τους Έλληνες και τον Ελληνισµό. Κι αν νο-
µίζουν ότι µε τις ασκήσεις αυτές θα µας τροµάξουν, κάνουν τε-
ράστιο λάθος. Οι ίδιοι θα τροµάξουν από την ισχύ της εθνικής
µας ενότητας απέναντι στις προκλήσεις τους. Δεν έχουν αντιλη-
φθεί ποια δύναµη κρύβει η ενότητα των Ελλήνων και γι’ αυτό δεν
πρέπει να παίζουν µε τη φωτιά.

Αυτό το µήνυµα έρχεται από την παράταξη εκείνη της χώρας
που θεωρεί ότι η εθνική ενότητα είναι ο ισχυρότερος παράγων
εθνικής ισχύος της Ελλάδας. Γι’ αυτό, η ενότητα αυτή είναι πο-
λύτιµη και λυπάµαι να πω ότι η Κυβέρνηση πολιτεύτηκε όλα αυτά
τα χρόνια όχι έχοντας ως πρώτο µέληµα τη διαφύλαξη της εθνι-
κής ενότητας, αλλά έχοντας ως πρώτο µέληµα την υποδαύλιση
του διχασµού για όλα τα θέµατα, προκειµένου έτσι να αποκοµίζει
κοµµατικά οφέλη. Είναι τώρα η στιγµή η Κυβέρνηση να εγκατα-
λείψει τη διχαστική πόλωση που έχει επιλέξει χάριν της εκλογικής
αναµέτρησης, που ούτως ή άλλως θα χάσει.

Είναι, λοιπόν, εξίσου σοβαρό αυτό το µήνυµα µε ένα ακόµα,
και αυτό αφορά αποκλειστικά την Κυβέρνηση. Ήταν κάτι που
εµείς αναφέραµε και προσωπικά ανέφερα αµέσως µετά το
Εθνικό Συµβούλιο Εξωτερικής Πολιτικής της 22ας Φεβρουαρίου.
Η Κυβέρνηση σε αυτή την στιγµή της αποδροµής της, τώρα που
η αντίστροφη µέτρηση κινείται µε ρυθµούς ταχύτατους και η έξο-
δός της είναι προδιαγεγραµµένη, δεν µπορεί να προβεί σε απο-
φάσεις που αφορούν µείζονα εθνικά ζητήµατα. Δεν µπορεί να
προχωρήσει σε δεσµεύσεις, σε ενέργειες και αποφάσεις που
αφορούν κρίσιµες πτυχές των εθνικών µας θεµάτων.

Θεσµικά, λοιπόν, και το λέω µετά λόγου γνώσεως, από το
Βήµα της Βουλής, εκ µέρους της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
σάς τονίζω και σάς προειδοποιώ να µην προχωρήσετε σε απο-
φάσεις που θα δεσµεύσουν τη χώρα λίγο πριν αποχωρήσετε από
την εξουσία. Μην το κάνετε! Και ξέρετε πολύ καλά σε τι αναφέ-
ροµαι. Η εξωτερική πολιτική δεν είναι πεδίο για ασκήσεις εντυ-
πωσιασµού και µάλιστα, όταν η συγκυρία έχει τα χαρακτηριστικά
της έντασης που έχει η παρούσα. Μην το κάνετε! Ξέρετε ότι ανα-
φέροµαι κυρίως στη σκέψη σας, που είναι στον Τύπο, την έχετε
διαρρεύσει ή την έχετε κοινοποιήσει, όσον αφορά ορισµένες
ενέργειες που σκέφτεστε να κάνετε σχετικά µε το Ιόνιο, αλλά και
πέραν του Ιονίου. Είναι διαρροές τις οποίες δεν έχετε διαψεύσει.
Εποµένως εµείς οφείλουµε να επαναλάβουµε αυτό το µήνυµα
που σας είπα. Μην το κάνετε! Γιατί δεν είναι η ώρα να κάνετε παι-
χνίδια.

Θέλω να κλείσω µε ένα ακόµα µήνυµα σχετικά µε το ζήτηµα
της Ανατολικής Μεσογείου. Ο κ. Άλαν Ντάνκαν, Υπουργός Ευ-
ρωπαϊκών Υποθέσεων του Ηνωµένου Βασιλείου, έκανε ένα µείζον
ατόπηµα, υιοθετώντας ουσιαστικά τις απόψεις της Άγκυρας, που
κινούνται πέραν και σε αντίθεση του Διεθνούς Δικαίου της θά-
λασσας και της αναγνώρισης της Κυπριακής Δηµοκρατίας ως
του µόνου κράτους που εκπροσωπεί τον κυπριακό λαό. Είναι µεί-
ζον ατόπηµα. Ορθώς η κυπριακή κυβέρνηση και ο Πρόεδρός της,
ο Νίκος Αναστασιάδης, έχουν δροµολογήσει ξεκάθαρες και ου-
σιαστικές αντιδράσεις σε αυτές τις απόψεις.
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Όσον αφορά τα ζητήµατα που σήµερα απασχολούν την Ολο-
µέλεια της Βουλής των Ελλήνων, είχα την ευκαιρία και χθες στην
επιτροπή, κυρία Πρόεδρε, να τονίσω το εξής. Οι διµερείς σχέσεις
µε τα Σκόπια, µε τους βόρειους γείτονές µας, µπορούν να ανα-
πτυχθούν. Ούτως ή άλλως, είναι θέµα πολιτικής βούλησης. Το
θεσµικό πλαίσιο υπήρχε. Υπήρχε ήδη από την ενδιάµεση συµφω-
νία. Σας θυµίζω ότι υπήρξαν τουλάχιστον τρία µνηµόνια συνερ-
γασίας, «πρακτικών µέτρων» λέγονταν, που προέβλεπαν όλες
αυτές τις κινήσεις. Κακώς συνδέετε την ανάπτυξη των διµερών
σχέσεων µε την επιζήµια Συµφωνία των Πρεσπών.

Βεβαίως, µπαίνει κι ένα θέµα πολιτικό. Γιατί τώρα; Τι συνέβη
πέντε µέρες πριν από τις εκλογές; Πιστεύω, και πιστεύουµε στη
Νέα Δηµοκρατία, ότι αποτελεί ακόµα έναν χειρισµό πολιτικής
σκοπιµότητας και προσπάθειας εγκλωβισµού της Νέας Δηµο-
κρατίας και της Αντιπολίτευσης σε αυτό που πάντα είχατε στο
µυαλό σας από τη στιγµή που ξεκινήσατε τη διαπραγµάτευση
για τη Συµφωνία των Πρεσπών. Η Συµφωνία των Πρεσπών είναι
και θα παραµείνει ιστορικά µία συµφωνία ασθενέστατης νοµιµο-
ποίησης. Δεν θα την αγαπήσουν ποτέ οι Έλληνες. Κι εκεί έγκειται
και η µεγάλη της αποτυχία. Ενώ έχει σκοπό να ρυθµίσει ένα ζή-
τηµα ταυτότητας, δηλαδή πεποιθήσεων, έχει απέναντί της το
80% του ελληνικού λαού.

Η ανάγκη προώθησης των διµερών σχέσεων µε τη γειτονική
χώρα είναι υπαρκτή και µπορεί να γίνει. Είναι θέµα πολιτικής βού-
λησης κι όχι έλλειψης νοµικού υπόβαθρου. Όπως σας είπα, αυτό
υπήρχε και µε την ενδιάµεση συµφωνία. Επειδή, λοιπόν, επιδιώ-
κετε περισσότερο έναν τακτικό χειρισµό εγκλωβισµού των άλλων
πολιτικών δυνάµεων, όπως κάνατε σε όλη τη διάρκεια της δια-
πραγµάτευσης µε τα Σκόπια, εµείς αυτό το παιχνίδι δεν θα το
παίξουµε, για πολλούς λόγους, και θα καταψηφίσουµε, όπως
σας είπα και χθες στην Επιτροπή Εξωτερικών και Αµύνης της
Βουλής, τα δύο κείµενα της κύρωσης που φέρνετε σήµερα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει ο κ. Καρράς, από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη, για
πέντε λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, οι δύο
κυρώσεις τις οποίες φέρνει στη Βουλή η Κυβέρνηση δηµιουρ-
γούν ένα δίληµµα, -και µπορώ να πω ένα µεγάλο δίληµµα- αφ’
ενός µεν γιατί έχουν ως αιτιολογικό έρεισµα -και νοµικό, αν θέ-
λετε- τη Συµφωνία των Πρεσπών και αφ’ ετέρου διερωτάται κα-
νείς και προβληµατίζεται αν είναι χρήσιµες για τις σχέσεις
µεταξύ των δύο γειτόνων λαών.

Βεβαίως, η Δηµοκρατική Συµπαράταξη τη Συµφωνία των Πρε-
σπών δεν την υπερψήφισε. Αντίθετα, είχε πλήρη αιτιολογία στην
αρνητική της ψήφο. Πρέπει να θυµίσω επιγραµµατικά ότι δεν
σταθήκαµε µόνο στο όνοµα, σταθήκαµε σε ζητήµατα γλώσσας,
σταθήκαµε σε ζητήµατα ταυτότητας. Και θυµάµαι τώρα, εφόσον
είµαι ενώπιόν σας, την οµιλία µου στην αντίστοιχη συνεδρίαση
της Βουλής, κατά την οποία έθεσα ένα ερώτηµα, ρητορικό βε-
βαίως, το οποίο δεν έχει απαντηθεί, τουλάχιστον επιστηµονικά,
µέχρι σήµερα, για το εάν αυτή η συµφωνία συνιστά ένα ταξίδι
χωρίς επιστροφή για την Ελλάδα.

Φαίνεται, δυστυχώς, ότι το ταξίδι είναι χωρίς επιστροφή, για
τον λόγο ότι το κείµενό της, όπως το είχαµε διαβάσει τότε, δεν
είχε ρήτρες καταγγελίας. Εµµέσως, προφανώς, παρέπεµπε στη
Συνθήκη της Βιέννης για τις διεθνείς συνθήκες. Αυτό ήταν, βε-
βαίως, ένα αυστηρότερο νοµικό πλαίσιο για τη χώρα µας την Ελ-
λάδα, που δεν µπορούσε να έχει επιφυλαχθεί δικαίωµα
καταγγελίας αν η άλλη πλευρά δεν τηρούσε τις θέσεις της.

Οπότε οδηγούµεθα µέσω της Συνθήκης της Βιέννης σε µια
ατέρµονα διαδικασία, γιατί σε περίπτωση κατά την οποία παρα-
βιαστεί η Συνθήκη των Πρεσπών, έστω και αν ακόµα θεωρήσει η
ελληνική Κυβέρνηση ότι υπάρχει µια βάσιµη καταγγελία για να
ακυρώσει τη συµφωνία, τα αποτελέσµατα αυτής της συµφωνίας
θα παραµένουν. Θα παραµένουν έναντι του Διεθνούς Δικαίου και
έναντι της διεθνούς κοινότητας.

Αυτό, λοιπόν, είναι ένα δίληµµα το οποίο επανέρχεται στη Δη-
µοκρατική Συµπαράταξη σήµερα που έρχονται να κυρωθούν στη
Βουλή οι δύο συµφωνίες για τη διάνοιξη και λειτουργία σταθµών

διέλευσης. Η µία είναι µέσω της λίµνης των Πρεσπών και η άλλη
είναι κοντά στους Προµάχους. Πρόκειται για δύο διαφορετικές
διεξόδους.

Αν σταθούµε, λοιπόν, στην προϊστορία, βλέπουµε ότι υπήρχαν
µεταξύ των δύο χωρών, των Σκοπίων και της Ελλάδος, δίοδοι,
αλλά αυτές ήταν άτυπες και εξυπηρετούσαν άλλες εποχές και
διαφορετικές καταστάσεις. Σήµερα, βεβαίως, µετά την πολιτική
µεταβολή στα Δυτικά Βαλκάνια -και οφείλω να θυµίσω και τη διά-
λυση της Γιουγκοσλαβίας, η οποία επήλθε µε βίαιο τρόπο για την
περιοχή µας, µε πραγµατικά βίαιο τρόπο, δεν µπορεί κανείς να
ξεχάσει τον πόλεµο και δη, µε τη µορφή εµφυλίου και αγριότη-
τας, ο οποίος ακολούθησε στις νέες σλαβικές χώρες των Δυτι-
κών Βαλκανίων- µπαίνει πάλι το δίληµµα και βλέπετε τον
προβληµατισµό µας στην τοποθέτηση αυτή.

Το δίληµµα είναι σχετικά µε το τι προέχει. Προέχει η σχέση
καλής γειτονίας µεταξύ των λαών; Διότι αυτές οι δίοδοι επεκτεί-
νονται ουσιαστικά και περαιτέρω, εφόσον µέσα στις συµφωνίες
προβλέπεται η κατασκευή και οδικών αξόνων από τη µία και από
την άλλη πλευρά. Δηµιουργείται ο προβληµατισµός ότι θα φτά-
σουµε να έχουµε καλύτερες σχέσεις, όχι µε τις κυβερνήσεις -
αυτό δεν είναι του παρόντος, εγώ δεν το πιστεύω αυτό- αλλά µε
τους λαούς. 

Και µπαίνει ο προβληµατισµός, κυρία Πρόεδρε, ποια είναι η
θέση µας σε αυτό το σηµείο. Πρώτα από όλα, πρέπει να πω το
εξής. Ο διεθνής περίγυρος είναι ταραγµένος και αυτό θα κρατή-
σει πολλά χρόνια ακόµα. Βλέπουµε µια επιθετικότητα του εξ ανα-
τολών γείτονα, βλέπουµε µια µεγάλη αναταραχή στα δυτικά των
Σκοπίων, στην Αλβανία αυτή τη στιγµή, και δεν ξέρουµε πώς θα
εξελιχθεί µια πολιτική ή άλλης µορφής κατάσταση, βλέπουµε την
Ελλάδα να προσπαθεί να ισχυροποιήσει τη θέση της στην Ανα-
τολική Μεσόγειο, και ρωτάµε το εξής.

Η Συµφωνία των Πρεσπών πήρε τον δρόµο της; Φοβούµαι πως
όχι. Δεν πήρε τον δρόµο της, διότι δεν απέκτησε τη νοµιµοποί-
ηση του µεγαλύτερου ποσοστού του ελληνικού λαού που την αµ-
φισβητεί. Και δεν την αµφισβητεί κατά τους νοµικούς της όρους,
την αµφισβητεί µε το συναίσθηµα, µε την ελληνική ψυχή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όλοι οι µεγάλοι ηγέτες της Ελλάδος είχαν µιλήσει από την
καρδιά τους και από την ψυχή τους ότι η ελληνική Μακεδονία
είναι το κύτταρό µας. Σήµερα, λοιπόν, έχουµε κάνει ήδη µια υπο-
χώρηση µε τη Συµφωνία των Πρεσπών. Έχουµε υποχωρήσει
κατά ένα µεγάλο µέρος, όχι το σύνολο του ελληνικού πολιτικού
κόσµου και το σύνολο του λαού, αλλά µια µερίδα του λαού, την
οποία εκφράζει η Κυβέρνηση η οποία αυτή τη στιγµή, βεβαίως,
και κατά τις δηµοσκοπήσεις βρίσκεται σε µειοψηφία και η οποία
λίγες µέρες προ των εκλογών, φέρνει αυτές τις δύο συµβάσεις
προς κύρωση.

Όποια ψήφο και να δώσουµε δεν έχει καµµία νοµιµοποίηση,
καµµία αναγνώριση από πλευράς µας της Συµφωνίας των Πρε-
σπών. Εξακολουθούµε να τη θεωρούµε µια κακή συµφωνία, η
οποία δέσµευσε τη χώρα. Από την άλλη πλευρά, όµως, όταν ανα-
πτύσσονται σχέσεις µεταξύ λαών, επιπλέον δηµιουργούνται και
συνθήκες οικονοµικής ανάπτυξης. Εµείς δεν µπορούµε να απο-
κλείσουµε από την πλευρά των Πρεσπών ότι θα καταλήγουν οι
οδικοί αυτοί άξονες και βορειότερα, µπορεί να φτάνουν και να
εξυπηρετούν ακόµα και τους Σλάβους της Σερβίας και βορει-
ότερα. 

Έτσι, δεν µπορούµε να αρνηθούµε ότι αυτό θα οδηγήσει σε
µια οικονοµική ανάπτυξη και της περιοχής της βόρειας Ελλάδος,
η οποία πράγµατι δεν έχει προσεχθεί, ούτως ώστε να µπορούµε
να λέµε ότι βρίσκεται σε υψηλό επίπεδο, ιδιαίτερα δε µετά την
κρίση. Έχει έναν αγροτικό χαρακτήρα ανέκαθεν, έναν κυρίως πα-
ραδοσιακό αγροτικό και µικροβιοτεχνικό χαρακτήρα.

Με κρύα, λοιπόν, την καρδιά, κυρία Πρόεδρε, µε πραγµατικό
προβληµατισµό και µε κρύα την καρδιά, θα δώσουµε ψήφο και
για τις δύο αυτές συµφωνίες, µε τη ρητή δήλωση ότι δεν συνε-
πάγεται…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Άλλα λέγατε στην επιτροπή.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Θέλετε να µιλήσουµε γι’

αυτά, κύριε Ξυδάκη; Είµαι έτοιµος.

7470 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Σωστό είναι αυτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Αν θέλετε να µιλήσουµε,

εγώ είµαι ανά πάσα στιγµή έτοιµος. Δεν έχω πρόβληµα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Από το 1992 αυτά συζητάµε. Δεκτό και

ωραίο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Αφήστε, λοιπόν, τα σχό-

λια.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Είκοσι επτά χρόνια συζητάµε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Καλά κάνετε. Αν θέλετε

να µιλήσουµε, είµαι διαθέσιµος ανά πάσα στιγµή και σε όποια
έκταση απαιτείται. 

Λοιπόν, επανέρχοµαι, και το κλείνω, γιατί νοµίζω ότι θα αλλάξω
και την ψήφο µου αυτή τη στιγµή, αν εσείς θεωρείτε ότι θα πρέ-
πει να ειρωνεύεστε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ειρωνεύτηκα εγώ; Είπα ότι στην επι-
τροπή υπήρξε διαφορετική εισήγηση από την παράταξή σας.
Προς θεού!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Αυτή η εντύπωση σας δη-
µιουργήθηκε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ελάτε,
κύριε Καρρά. Δεν σας ειρωνεύεται κανείς. Σας προστατεύω εγώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, τίθεται
προσωπικό ζήτηµα. Προς θεού! Γιατί ξέρετε, είναι εύκολο να επι-
χειρεί εντυπώσεις, γιατί δεν έχουµε ολοκληρώσει την ψηφοφο-
ρία.

Λοιπόν, επανέρχοµαι και συνοψίζω, ανεξάρτητα από τον κ. Ξυ-
δάκη που µας έχει συνηθίσει σε τέτοιες παρεµβάσεις στο κάτω-
κάτω. Δεν µου είναι άγνωστες.

Με βαριά καρδιά, δίνουµε ψήφο για τις δύο αυτές συνθήκες,
χωρίς αυτό να σηµαίνει ότι θα δεχόµαστε ότι νοµιµοποιείται η
Συµφωνία των Πρεσπών. Από πλευράς της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης δεν νοµιµοποιείται. Διατηρούνται απόλυτα όλες οι θέ-
σεις µας, οι οποίες είχαν διατυπωθεί και στη συζήτηση και στην
κοινωνία και απέναντι στον ελληνικό λαό µε µόνο κριτήριο αυτή
τη στιγµή την ανάπτυξη της καλής σχέσεως γειτονιάς των δύο
χωρών και την οικονοµική ανάπτυξη των περιοχών της Μακεδο-
νίας που συνορεύουν µε τη γείτονα χώρα, που, αν αποκλειστούν
οι δίοδοι αυτές οι οποίες θα οδηγούν και στη Βόρεια Ευρώπη,
θα δηµιουργήσουν µια ακόµα ανισοµέρεια εις βάρος της.

Αυτά, λοιπόν, παρακαλώ, κυρία Πρόεδρε, να καταγραφούν. Η
ψήφος δίνεται, αλλά διατηρεί στο σύνολο κατά τα λοιπά τον προ-
βληµατισµό και τις επιφυλάξεις µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε, κύριε Καρρά.

Τον λόγο έχει ο εκπρόσωπος του ΚΚΕ, για πέντε λεπτά µε
ανοχή.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, σχετικά µε την κύ-
ρωση των συµφωνιών που σήµερα συζητάµε µεταξύ της Ελληνι-
κής Δηµοκρατίας και της Δηµοκρατίας της Βόρειας Μακεδονίας,
για την εγκατάσταση των δύο συνοριακών σηµείων διέλευσης
στην περιοχή της λίµνης Πρέσπας και αυτό στους Προµάχους
Πέλλας, καθώς και την αναβάθµιση του γραφείου συνδέσµου σε
Πρεσβεία των Σκοπίων και το Γενικό Προξενείο Μοναστηρίου,
όπως σηµειώσαµε και στην επιτροπή, το ΚΚΕ σε όλη τη διαδροµή
του είναι υπέρ της φιλίας και της κοινής πάλης των λαών. 

Και από αυτή τη σκοπιά αντιµετωπίζουµε και αντιµετωπίζαµε
τις σχέσεις µε τον λαό της γειτονικής χώρας, της Βόρειας Μα-
κεδονίας και δουλεύουµε για την αναβάθµιση αυτών των σχέ-
σεων, πολύ περισσότερο που σήµερα στα Βαλκάνια
διαπιστώνεται επικίνδυνη κινητικότητα, συγκρούονται µεγάλα οι-
κονοµικά συµφέροντα, επαναλαµβάνεται η αρνητική και πολύ
επικίνδυνη εξέλιξη της αλλαγής συνόρων, παρεµβαίνει η ιµπε-
ριαλιστική πρακτική του «διαίρει και βασίλευε», οξύνονται οι εθνι-
κισµοί.

Οι Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής και το ΝΑΤΟ πολλαπλα-
σιάζουν τις στρατιωτικές βάσεις στην περιοχή. Η Ευρωπαϊκή
Ένωση προωθεί στην περιοχή τους δικούς της στόχους για λο-
γαριασµό των ευρωπαϊκών οικονοµικών οµίλων και, βεβαίως,
οξύνεται η αντιπαράθεση του ευρωατλαντικού µπλοκ µε τη
Ρωσία και την Κίνα που προωθούν και αυτοί από τη µεριά τους
τα δικά τους οικονοµικά και γεωστρατηγικά συµφέροντα. 

Η φιλία, η συνεργασία ανάµεσα στους λαούς, η κοινή πάλη
κατά του εθνικισµού που προωθεί η πολιτική του ΚΚΕ, δεν έχουν
καµµία σχέση µε τις συµφωνίες ανάµεσα στις κυβερνήσεις που
υλοποιούν σχεδιασµούς των αστικών τάξεων και των ιµπεριαλι-
στικών οργανισµών, όπως είναι το ΝΑΤΟ και η Ευρωπαϊκή
Ένωση. 

Το σηµειώνουµε αυτό, υπενθυµίζοντας ότι το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας έχει καυτηριάσει το γεγονός ότι η Συµφωνία των
Προσώπων -που, κατά τη γνώµη µας, κάνει ζηµιά και στους δυο
λαούς- βασίζεται στην ένταξη της Βόρειας Μακεδονίας στο
ΝΑΤΟ και την Ευρωπαϊκή Ένωση. Η κυβέρνηση της γειτονικής
χώρας από κοινού µε την ελληνική Κυβέρνηση συµµετέχουν στην
υλοποίηση των επικίνδυνων στόχων των ιµπεριαλιστικών οργα-
νισµών στην περιοχή. 

Τέλος, το ΚΚΕ έχει τοποθετηθεί επανειληµµένως για το ζήτηµα
της εθνικότητας και της γλώσσας του λαού της Βόρειας Μακε-
δονίας, που και στα κείµενα αυτά αναφέρεται ως «µακεδονική»,
παρά το γεγονός ότι ιστορικά αυτό δεν έχει βάση. 

Έτσι, παρά το γεγονός ότι έχουµε επιθυµία να αξιοποιείται
κάθε δυνατότητα που θα συµβάλει στην ανάπτυξη των σχέσεων
ανάµεσα στους δύο λαούς και θα µπορούσαµε να αντιµετωπί-
σουµε θετικά τα νέα συνοριακά σηµεία και την αναβάθµιση του
Γραφείου Συνδέσµου Σκοπίων σε Πρεσβεία των Σκοπίων και το
Γενικό Προξενείο Μοναστηρίου, υπολογίζουµε τις αρνητικές συ-
νέπειες της -ευρωατλαντικής έµπνευσης- Συµφωνίας των Πρε-
σπών και θα τοποθετηθούµε µε «παρών». 

Θέλουµε, επίσης, να σηµειώσουµε ότι σχετικά µε την αναβάθ-
µιση, όπως αναφέρεται στα σχετικά κείµενα και τον εκσυγχρονι-
σµό των οδικών και επικοινωνιακών δικτύων αλλά και την
τουριστική ανάπτυξη, υπάρχουν σοβαρά κενά στο σχέδιο νόµου.
Δεν έχουν τεθεί οι όροι και οι προϋποθέσεις που ενδεχοµένως
αφορούν την εµπλοκή µεγάλων οµίλων και συµφερόντων, και απ’
αυτή την άποψη ενισχύεται η επιλογή µας να τοποθετηθούµε µε
το «παρών».

Θα ήθελα να πω δυο λόγια στον χρόνο που µου αποµένει, για
το ζήτηµα που προέκυψε εδώ στη συζήτηση σε σχέση µε τις εξε-
λίξεις στην Ανατολική Μεσόγειο.

Ως Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας αυτό που θέλουµε να υπο-
γραµµίσουµε, είναι ότι δεν χρειάζεται κανένας µα κανένας εφη-
συχασµός. Απεναντίας θα πρέπει να επαγρυπνεί ο ελληνικός
λαός. Η κατάσταση στην Ανατολική Μεσόγειο είναι επικίνδυνη.
Η παραβίαση της ΑΟΖ της Κύπρου, οι απειλές της Τουρκίας, η
όξυνση της εγκληµατικής επιθετικότητας του Ισραήλ στην Πα-
λαιστίνη, η νέα ένταση στον Περσικό Κόλπο και η αυξηµένη
στρατιωτική κινητικότητα από τις ΗΠΑ, το επιβεβαιώνουν αυτό. 

Η αστική κυβέρνηση της Τουρκίας αυτή τη στιγµή θέλει να κα-
τοχυρώσει, όπως η ίδια λέει, δικά της ζωτικά συµφέροντα, που
δεν είναι φυσικά σε βάρος της κυριαρχίας άλλων χωρών, δηλαδή
της ελληνικής ΑΟΖ ή της κυπριακής ΑΟΖ. Κλιµακώνει διαρκώς
την επιθετικότητα, επιµένει στην αποστρατικοποίηση του ανατο-
λικού Αιγαίου, «σπρώχνει» εισαγωγικά δεύτερο γεωτρύπανο στην
περιοχή και προχωρά σε ασκήσεις µεγάλης κλίµακας. Σταδιακά
πάνε de facto να κατοχυρώσουν δικαιώµατα που δεν τους ανή-
κουν, και από αυτή τη σκοπιά χρειάζεται επαγρύπνηση και όχι
εφησυχασµός του ελληνικού λαού.

Οι πανηγυρισµοί των αστικών κοµµάτων της χώρας µας γύρω
από το ζήτηµα της εκµετάλλευσης των υδρογονανθράκων κρύ-
βουν τη µεγάλη εικόνα της έντασης και όξυνσης των ανταγωνι-
σµών των αστικών τάξεων της περιοχής αλλά και των ενεργειακών
µεγαθηρίων, που, βεβαίως, συγκρούονται στην περιοχή και οδη-
γούν σε επεµβάσεις και πολέµους.

Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ είναι εκτεθειµένη, γιατί διαρκώς δεν
κάνει τίποτα άλλο από το να εφησυχάζει τον ελληνικό λαό. Είναι
γνωστές µάλιστα και οι πρόσφατες δηλώσεις του Πρωθυπουρ-
γού σε τηλεοπτικό κανάλι. Είναι εκτεθειµένη, γιατί εµπλέκει βα-
θύτερα τη χώρα µας σ’ αυτούς ακριβώς τους ιµπεριαλιστικούς
οργανισµούς.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε.
Κυρία Λυµπεράκη, τώρα η σειρά θα ήταν να µιλήσει κάποιος
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από το Ποτάµι. Όµως επειδή είστε «υπέρ», δεν χρειάζεται να µι-
λήσετε. Δεν δίνεται ο λόγος σ’ αυτή τη διαδικασία σ’ αυτούς που
ψηφίζουν «υπέρ» όπως και στον ΣΥΡΙΖΑ κ.λπ..

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα επτά µαθήτριες και µαθητές και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 17ο Γυµνάσιο Πάτρας (δεύ-
τερο τµήµα). 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει εκπρόσωπος της Ένωσης Κεντρώων, η οποία
ήταν απούσα στην επιτροπή.

Τον λόγο έχει ο κ. Σαρίδης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε σή-

µερα εδώ να εξετάσουµε δύο σχέδια νόµου, που κυρώνουν συµ-
φωνίες µε ένα κράτος, του οποίου η ονοµασία προήλθε από µια
συµφωνία που η Ένωση Κεντρώων την είχε καταψηφίσει, µία
συµφωνία που έχει και µόνο την υπογραφή της ελληνικής Κυβέρ-
νησης.

Τη θέση της Ένωσης Κεντρώων και τη δική µου τη γνωρίζετε,
αγαπητοί συνάδελφοι. Δεν θα επανέλθω σ’ αυτή, καθ’ όσον για
µας αυτό το θέµα έχει εξαντληθεί υπό την παρούσα Κυβέρνηση.
Η παρούσα Κυβέρνηση έχει αναλάβει το πολιτικό κόστος αυτής
της συµφωνίας και ενδεχοµένως θα αναλάβει και το εκλογικό κό-
στος αυτής της συµφωνίας. 

Το µόνο που θα ήθελα να επαναλάβω σε ό,τι αφορά αυτό το
θέµα, είναι ότι δεν ζητήθηκε ποτέ η γνώµη του ελληνικού λαού
σε κανένα στάδιο των διαπραγµατεύσεων από οποιαδήποτε κυ-
βέρνηση, από καµµιά κυβέρνηση που διαχειρίστηκε αυτό το
εθνικό θέµα, όπως και δεν ενηµερώθηκε ποτέ ο ελληνικός λαός
στην πορεία των όποιων διαπραγµατεύσεων, δεσµεύσεων και
συµφωνιών.

Αυτή τη στιγµή εξετάζουµε τα δύο νοµοσχέδια σε µια διαµορ-
φωµένη κατάσταση, λοιπόν, στην οποία ουδέποτε συναινέσαµε
και ουδέποτε ακούστηκαν τα επιχειρήµατά µας µε τη βαρύτητα
που θα έπρεπε. Δεν κινηθήκαµε συναισθηµατικά. Παρουσιάσαµε
λογικά επιχειρήµατα. Και αν και κάποιος µπορεί να πει ότι η εξω-
τερική πολιτική είναι ψυχρή και δεν έχει καθόλου συναισθήµατα
παρά µόνο συµφέροντα, εµείς θα πούµε ότι όποιος προσεγγίζει
σαφώς τα ζητήµατα της εξωτερικής πολιτικής βάσει συναισθη-
µάτων κάνει λάθος, αλλά και όποιος αγνοεί τη βούληση του ελ-
ληνικού λαού πάλι λάθος κάνει.

Στην ήδη, λοιπόν, διαµορφωµένη κατάσταση µε βάση την επι-
χειρηµατολογία της Κυβέρνησης, το νούµερο ένα, το βασικό της
επιχείρηµα για τη Συµφωνία των Πρεσπών ήταν η προσπάθεια
παρεµπόδισης της Τουρκίας, της νούµερο ένα εθνικής απειλής,
να εισέλθει στα κέντρα λήψης αποφάσεων των Σκοπίων και να
παίξει το επικίνδυνο παιχνίδι, που συνηθίζει να παίζει εδώ και δε-
καετίες.

Οι σηµαντικότεροι αναλυτές συµφωνούν πως µπορούµε να
διακρίνουµε τρία ξεχωριστά αλλά όχι κι αυτόνοµα γεωγραφικά
υποσυστήµατα στη διπλωµατική έκφραση του τουρκικού αναθε-
ωρητισµού, στη στρατιωτική εκδήλωση της τουρκικής επιθετικό-
τητας και, ταυτόχρονα, στη χωρίς φραγµούς δράση των
τουρκικών µυστικών υπηρεσιών. Πρόκειται για το υποσύστηµα
των Δυτικών Βαλκανίων, το οποίο περιλαµβάνει µεταξύ άλλων τα
Σκόπια και την Αλβανία, το δεύτερο υποσύστηµα που αποτελείται
από τη Θράκη και το βόρειο Αιγαίο, καθώς και το τρίτο το υπο-
σύστηµα, δηλαδή, που σχηµατίζουν τα Δωδεκάνησα και η Κύ-
προς.

Στη Θράκη και την Κύπρο το τι συµβαίνει το ξέρουµε όλοι
γύρω µας. Η Τουρκία απλώνει το χέρι της για να αρπάξει ό,τι
µπορεί και µάλιστα µε τις ευλογίες και της αγγλικής κυβέρνησης.
Και αυτό θα πρέπει να το πούµε. Πρέπει να το θυµόµαστε αυτό,
όταν θα ξαναµιλήσουµε σε αυτή την Αίθουσα για το «Βrexit». Εδώ
και καιρό έχω επιµείνει στην ανάγκη διαµόρφωσης κοινής θέσης
µεταξύ των κοµµάτων του δηµοκρατικού τόξου, σύµφωνα µε την

οποία η Ελλάδα θα πρέπει να εξαρτήσει άµεσα τη στάση της
απέναντι στο «Βrexit» µε τη στάση των Άγγλων στο Κυπριακό
αλλά επίσης και στο ζήτηµα της επιστροφής των κλοπιµαίων. Αν
δεν γυρίσουν τα γλυπτά του Παρθενώνα και αν δεν σηκωθούν να
φύγουν από την Κύπρο, δεν βρίσκω κανέναν απολύτως λόγο, να
τους δώσουµε στήριξη µε την ψήφο µας, όταν θα έρθει εκείνη η
ώρα να ερωτηθούµε ως ελληνικό Κοινοβούλιο, για το είδος των
σχέσεων που πρέπει να επιδιώξουµε να έχουµε µαζί τους ως
κοινή ευρωπαϊκή αγορά.

Επανέρχοµαι, όµως, στο τι µας συµφέρει και τι όχι. Αν δε-
χτούµε, λοιπόν, για χάρη της συζήτησης, πως το επιχείρηµα της
Κυβέρνησης είναι ορθό, πως, πράγµατι δηλαδή, µε τη συµφωνία
της λίµνης δίνεται και η ευκαιρία στην Ελλάδα να εκδιώξει την
Τουρκία από τα Σκόπια και να περιορίσει µε αυτόν τον τρόπο τη
συνολική δράση της στα Δυτικά Βαλκάνια, τότε είµαστε υποχρε-
ωµένοι, να προσπαθήσουµε να απαντήσουµε στο πολύ απλό
ερώτηµα που έχει ως εξής: Αυτή η συµφωνία οδηγεί προς τα
εκεί; Μας συµφέρει; Είναι προς το συµφέρον µας ή όχι; Αυτές οι
δύο υπό εξέταση και κύρωση συνθήκες που αφορούν τελικά τη
λειτουργία δύο πολύ σηµαντικών τελωνειακών σταθµών, ενι-
σχύουν τα ελληνικά συµφέροντα εις βάρος µάλιστα των τουρκι-
κών σχεδιασµών στα Δυτικά Βαλκάνια ναι ή όχι;

Η απάντηση µετά από προσεκτική µελέτη είναι σαφώς όχι. Η
λειτουργία αυτών των δύο σταθµών ευνοεί και διευκολύνει τους
ντόπιους παραγωγούς, επιχειρηµατίες και εξαγωγείς. Επιτρέπει
κατά κάποιον τρόπο και την ελληνική διείσδυση στη γραφειοκρα-
τία των Σκοπίων. Όµως δεν υπήρχε το πλαίσιο αυτό να κινηθούµε
έξω από τη Συµφωνία του Πρεσπών; Δεν µπορούσαµε, δηλαδή,
να οδηγηθούµε εκεί, να κάνουµε αυτά τα πράγµατα που λέει
αυτό το νοµοσχέδιο, χωρίς να έχουµε φέρει σαν προαπαιτού-
µενο τη Συµφωνία των Πρεσπών;

Ευνοούν αυτά τα δύο νοµοσχέδια την ανάσχεση και την πα-
ρεµπόδιση των τουρκικών σχεδιασµών στα Βαλκάνια; Δεν βλέ-
πετε τι γίνεται µε την Τουρκία; Δεν βλέπετε πού το πάει ο
Ερντογάν; Οι Τούρκοι επιµένουν και περιµένουν τη στιγµή εκείνη
που θα θελήσουν να αρπάξουν κάτι από την Ελλάδα. 

Ακόµα και αν ο σχεδιασµός της Ελλάδας ήταν -που δεν είναι,
γιατί απλά δεν έχουµε µία εθνική πολιτική πάνω σε αυτό το θέµα-
τέτοιος, να το πετύχουµε αυτό µε αυτές τις δύο κυρώσεις ως
αρχή, το αντίτιµο το οποίο έχουµε πληρώσει είναι πάρα πολύ µε-
γάλο. Το κόστος, δηλαδή, για να έχουµε σήµερα αυτήν την ευ-
καιρία, να είµαστε σε θέση να καταφέρουµε ένα τόσο σηµαντικό
πλήγµα στα τουρκικά συµφέροντα και να ενδυναµώσουµε τα ελ-
ληνικά συµφέροντα ήταν πάρα πολύ µεγάλο: Δώσαµε το όνοµα
της Μακεδονίας.

Όσοι, λοιπόν, είχαµε πρόβληµα µε το να δώσουµε το όνοµα
της Μακεδονίας και όχι µε τις διάφορες µικρολεπτοµέρειες της
Συµφωνίας των Πρεσπών αναρωτιόµαστε συνεχώς και εξετά-
ζουµε µε αγωνία από τον περασµένο Γενάρη ποια ακριβώς περι-
θώρια δηµοκρατικής αντίδρασης έχουµε. 

Είναι φανερό, όµως, δυστυχώς, πως από τη στιγµή που και η
ίδια η Αξιωµατική Αντιπολίτευση δεν έχει καταφέρει να προτείνει
δηµοσίως τίποτα που να οδηγεί στην ανατροπή της Συµφωνίας
των Πρεσπών, την ίδια ώρα που καθησυχάζει τον ελληνικό λαό
πως θα προστατεύσει τα ελληνικά συµφέροντα µέσω της µεγάλης
αυστηρότητας απέναντι στην ευρωπαϊκή πορεία των Σκοπίων, οι
πιθανότητες να υπάρξει µεσοπρόθεσµα ελληνική κυβέρνηση που
να καταγγείλει τη συµφωνία αυτής της λίµνης είναι µηδενικές. 

Ως εισηγητής της Ένωσης Κεντρώων, πιστός πάντα και συνε-
πής και στα λόγια και στις πράξεις, καταψηφίζω τις δύο κυρώ-
σεις, ακριβώς γιατί συνδέονται µε µία συµφωνία την οποία πάρα
πολλές φορές την είχαµε χαρακτηρίσει επιζήµια για τα εθνικά
µας συµφέροντα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε τον κ. Σαρίδη.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για

ένα λεπτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τι θέ-

λετε, κύριε Παππά, γιατί θα δώσω τον λόγο στην Υπουργό;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Επειδή δεν τοποθετηθήκαµε στο πρώτο
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µέρος της συνεδρίασης, που αφορούσε την πλήρωση της θέ-
σεως του Αντιπροέδρου, την αλλαγή του Κανονισµού της Βου-
λής…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Στην
τροποποίηση του Κανονισµού αναφέρεστε; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Αυτό

ψηφίστηκε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Θα ήθελα ένα λεπτό για να τοποθετη-

θούµε, γιατί ήµασταν αρνητικοί στην Επιτροπή Κανονισµού, αλλά
και εδώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας
δίνω ένα λεπτό για να καταγραφεί στα Πρακτικά η θέση σας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Σε αυτό το ένα λεπτό θα ήθελα να πω
λίγα λόγια για αυτές τις διευκολύνσεις -που έγιναν πριν από λίγο-
του ΣΥΡΙΖΑ προς το Ποτάµι, προς το πολιτικό δεκανίκι που λέ-
γεται «Ποτάµι». Η τροποποίηση αυτή του Κανονισµού της Βου-
λής θα µπορούσε κάλλιστα να ονοµαστεί «Τροπολογία Ποτάµι». 

Βεβαίως, αυτή η πλήρωση της θέσεως, µετά την επανασύ-
σταση της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Ποταµιού, αφορά και
είναι υπόθεση λίγων µηνών. Εκατόν είκοσι ηµέρες; Πόσο να
πούµε; Γι’ αυτήν την πλήρωση της θέσεως του Αντιπροέδρου
ίσως να έλεγε κάποιος ότι δεν αξίζει τον κόπο να αναφερθεί κά-
ποιος στο κοµµατίδιο των βαρόνων, το οποίο εξυπηρέτησε τους
σκοπούς για τους οποίους δηµιουργήθηκε, ψήφισε, δηλαδή, το
τρίτο µνηµόνιο, ψήφισε την κατάπτυστη Συµφωνία των Πρεσπών,
ψήφισε όλα τα αντεθνικά και κατάπτυστα νοµοσχέδια που έφερε
ο ΣΥΡΙΖΑ στο ελληνικό Κοινοβούλιο, τα νοµοσχέδια που δια-
λύουν τον κοινωνικό ιστό, την κοινωνική ζωή, που πλήττουν την
πατρίδα, τη θρησκεία, την οικογένεια.

Πρέπει, όµως, στην περίπτωση αυτή να πούµε δύο λόγια,
κυρία Πρόεδρε. Στη σηµερινή περίπτωση θα λέγαµε, όπως λέει
ο λαός, «Γιάννης, κερνάει και Γιάννης πίνει». Αυτό που έγινε σή-
µερα αυτό είναι: «Γιάννης κερνάει και Γιάννης πίνει». Αυτό ακρι-
βώς έγινε σήµερα.

Εµείς, λοιπόν, να πούµε ότι ωραία η παρέα σας, εµείς όµως
δεν θα πάρουµε. Δεν συµµετέχουµε. Δεν συµµετέχουµε στα
κόλπα της πολιτικής σας ανωµαλίας, δηλαδή στις αλλαγές των
παρτενέρ, των Αντιπροέδρων κ.λπ.. Εσείς µπορείτε να µεθο-
δεύετε υπόγειες συµφωνίες, πριν έρθουν αυτές οι αλλαγές του
Κανονισµού στην Ολοµέλεια, να προσθέτετε και να αφαιρείτε Αν-
τιπροέδρους, να αλλάζετε διατάξεις, αλλά εµείς σε αυτές τις
αδιαφανείς διεργασίες, που προηγούνται των προτάσεων, και σε
αυτές τις νοµοτεχνικές στηρίξεις που έχετε από το Επιστηµονικό
Συµβούλιο της Βουλής δεν λαµβάνουµε µέρος. 

Μας βρίσκετε, λοιπόν, αντιθέτους. Εξάλλου, έχει φροντίσει
ήδη από το 2012, µε τη σύµφωνη γνώµη του ΣΥΡΙΖΑ, η κυβέρ-
νηση του Σαµαρά να θέσει εκτός εντελώς αντιδηµοκρατικά, εν-
τελώς αντιδεοντολογικά και αντισυνταγµατικά τη Χρυσή Αυγή
από την πλήρωση της θέσης του Αντιπροέδρου που της ανήκε,
κάτι που γινόταν επί σειρά ετών, χωρίς την απαίτηση πλαφόν
στην ψηφοφορία, το οποίο πλαφόν φροντίσατε εκ των υστέρων
να δηµιουργήσετε µε σχετική τροποποίηση του Κανονισµού,
ώστε να διασφαλιστείτε και να φανείτε ως σύννοµοι και δηµο-
κρατικοί.

Φυσικά, είµαστε αρνητικοί. Όχι µόνο την καταψηφίζουµε, αλλά
πολύ περισσότερο δεν συµµετέχουµε σε αυτό το πολιτικό σας
αλισβερίσι.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντά-

ξει.
Τον λόγο έχει η κυρία Υπουργός.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΤΩΝΙΑΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, δύο άτοµα είµαστε,

εγώ και ο κ. Αθανασίου. Να απαντήσει µετά η κυρία Υπουργός.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν

προβλέπεται κάτι τέτοιο από τον Κανονισµό για τις συµβάσεις. 
Κύριε Αθανασίου, ξέρετε τον Κανονισµό απέξω. Να το κάνω

κατά ανοχή, δηλαδή;
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Δώστε µας τρία λεπτά, κυρία

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ωραία.

Τον λόγο έχει ο κ. Αθανασίου.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΤΩΝΙΑΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, υπ’ όψιν ότι εµείς

καταγόµαστε από εκεί και θα µιλήσουµε τελευταίοι. Θα ακου-
στούν πράγµατα που δεν τα ξέρετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν
υπάρχει τίποτα που να µην ξέρουµε. Πέντε µήνες αυτά συζητάµε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΤΩΝΙΑΔΗΣ: Δεν πειράζει. Η τελευταία θέση είναι
τιµητική. Να είστε καλά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,
κύριε Αθανασίου.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα για δύο νο-

µοσχέδια που αφορούν στην κύρωση συµφωνιών µεταξύ της Ελ-
ληνικής Δηµοκρατίας και των Σκοπίων ή της Δηµοκρατίας της
Βόρειας Μακεδονίας, όπως χάρη σε εσάς λέγεται πλέον, σχετικά
µε την εγκατάσταση νέων συνοριακών σηµείων διέλευσης ανά-
µεσα στις δύο χώρες, τα οποία θα συνδέουν τη λίµνη Πρέσπα
και τους Προµάχους.

Αναρωτιέται κάποιος: Ποιο είναι το τόσο επείγον που επιβάλλει
να γίνει αυτή η κύρωση δέκα ηµέρες πριν τις ευρωεκλογές; Για
να δείξετε ότι η Συµφωνία των Πρεσπών παράγει αποτελέσµατα;
Τους ίδιους συνοριακούς σταθµούς θα µπορούσατε να τους
έχετε ανοίξει ήδη ασχέτως συµφωνίας, ή έστω µε διµερή άτυπη
συµφωνία των δύο κρατών. 

Μη ρίχνετε, λοιπόν, στάχτη στα µάτια ούτε τα δικά µας ούτε
του λαού ούτε να παρουσιάζετε απλά ζητήµατα διµερών σχέ-
σεων ως τάχα θριάµβους της εξωτερικής πολιτικής σας. 

Τα αποτελέσµατα της απαράδεκτης Συµφωνίας των Πρεσπών
είναι άλλα και έχουν αρχίσει ήδη να κάνουν την εµφάνισή τους
σε επίπεδο διπλωµατίας, αλλά κυρίως αυτήν τη στιγµή σε επί-
πεδο οικονοµίας, ιδίως στον τοµέα της κατοχύρωσης των εµπο-
ρικών σηµάτων. Και δυστυχώς, είναι βέβαιο πως η συµφωνία,
όπως δοµήθηκε και ψηφίστηκε, θα δηµιουργήσει και άλλα προ-
βλήµατα στη χώρα µας, ενώ θα παραγάγει οφέλη κυρίως για
τους γείτονες, οι οποίοι µόλις πετύχουν αυτό που θέλουν, δη-
λαδή, την ένταξή τους στο ΝΑΤΟ και αρχίσει και το ενταξιακό
χρονοδιάγραµµα εισδοχής στην Ευρωπαϊκή Ένωση, φοβάµαι ότι
θα αλλάξουν ρότα.

Οι παρούσες συµφωνίες, λοιπόν, δεν είναι αποτέλεσµα της
Συµφωνίας των Πρεσπών, αλλά γίνεται προσπάθεια να εµφανι-
στεί ως τέτοια και για λόγους προεκλογικούς, παρ’ εκτός του ότι
δεσµεύετε την επόµενη κυβέρνηση λίγους µήνες πριν την απο-
δροµή σας. Μιλώντας, όµως, για τις συµφωνίες θεωρώ ότι και
αυτές έχουν προβλήµατα. Ιδίως στα σχετικά άρθρα -στο άρθρο
3 και των δύο συµφωνιών αναφέροµαι- για τη συγκρότηση επι-
τροπής εµπειρογνωµόνων από τις δύο χώρες, δεν ορίζεται επα-
κριβώς ούτε τι αντικείµενο θα έχουν ούτε ποια ζητήµατα θα
διερευνήσουν οι περίφηµοι εµπειρογνώµονες ούτε γιατί χρει-
άζονται δύο επιτροπές, µία για κάθε σταθµό διέλευσης. 

Επιπλέον, γιατί τόση σπουδή, αφού οι απαραίτητες υποδοµές
υπάρχουν; Πότε θα υλοποιηθούν; Παραδείγµατος χάριν, το οδικό
δίκτυο, πότε θα υλοποιηθεί; Σε ένα χρόνο; Σε δύο; Σε τρία; Γενικά
η αντιµετώπιση της Κυβέρνησης στο ζήτηµα των σχέσεών µας µε
τους γείτονες είναι η αόριστη παραποµπή των πάντων σε επιτρο-
πές ώστε να µην χρειάζεται να πάρετε δηµοσίως θέσεις που µπο-
ρεί να σας κοστίσουν. Με αυτού του είδους τους τακτικισµούς και
την εργαλειοποίηση της εξωτερικής πολιτικής δεν µπορούµε να
συναινέσουµε. Είναι ευχής έργον που αυτές οι πρωτοβουλίες σας
είναι από τις τελευταίες σας ως Κυβέρνηση του τόπου. 

Για τους λόγους αυτούς, όπως είπε και ο εισηγητής µας, η Νέα
Δηµοκρατία καταψηφίζει τα νοµοσχέδια, ιδίως εφόσον εµφανί-
ζονται ως αποτέλεσµα µιας συµφωνίας, µε την οποία ουδέποτε
συναινέσαµε και η οποία είναι βλαπτική για τη χώρα µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστώ, κύριε Αθανασίου.

Τον λόγο έχει ο κ. Αντωνιάδης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΤΩΝΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Είµαι Βουλευτής Φλώρινας. Ζούµε καθηµερινά τις σχέσεις και

τις επαφές µε τους κατοίκους, τους γείτονες των Σκοπίων. 
Κατ’ αρχάς, άκουσα µε έκπληξη εχθές -δεν είµαι σε αυτήν την

Εεπιτροπή- τους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ από τη Φλώρινα και
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από την Πέλλα, οι οποίοι ενδεχοµένως, στην ευφορία της στιγ-
µής, υποσχέθηκαν ανάπτυξη, οικονοµικούς επίγειους παραδεί-
σους και άλλα, τα οποία δεν έχουν καµµία σχέση µε την
πραγµατικότητα. Ή έχουν πλήρη άγνοια ή εσκεµµένα παραπλα-
νούν και τους πολίτες της Φλώρινας και της Πέλλας και όλον τον
λαό και όλο το Κοινοβούλιο.

Ας βάλουµε τα πράγµατα στη θέση τους. Ξεκινάω από το
αγροτικό. Η κ. Τζάκρη ανέφερε ότι ο Νοµός Πέλλας είναι δυνα-
µικός -όντως- και όντως εξάγουν αγροτικά προϊόντα 120 εκατοµ-
µυρίων. Είπε µάλιστα, ότι µε τη διάνοιξη αυτού του µεθοριακού
σταθµού ανοίγονται νέες προοπτικές. Ουδέν αναληθέστερον.
Σας λέω µόνο ότι το µήλο, όταν πωλείται στη Φλώρινα και στην
Πέλλα 1 ευρώ το κιλό ή 80 λεπτά, στα Σκόπια πωλείται 30 λεπτά.
Είναι πιο εύκολο να πουλήσεις χιόνια στους Εσκιµώους, παρά
αγροτικά προϊόντα στα Σκόπια.

Να πάµε στα ζαρζαβατικά. Έχουν τη µισή τιµή. Παρ’ ότι ενη-
µερώνουµε τους πολίτες «Μην ψωνίζετε από τα Σκόπια, γιατί τα
ραντίζουν µε φυτοφάρµακα απαγορευµένα, πάµφθηνα, ανεξέ-
λεγκτα, δίπλα στα Σκόπια και απαγορευµένα από την Ευρωπαϊκή
Ένωση» λόγω της κρίσης, ενδεχοµένως, πάνε και ψωνίζουν. Είναι
τοξικές βόµβες, τις οποίες δεν µπορούµε και να ελέγξουµε.

Να πάµε τώρα στα κτηνοτροφικά προϊόντα. Έρχονται παρανό-
µως βυτία µε γάλα, τα οποία παραδίδονται στις γαλακτοβιοµηχα-
νίες, µαζί µε τα µεταφορικά, στη µισή τιµή. Ποιον θα συναγω-
νιστείς; 

Το ίδιο ισχύει και στο κρέας. Άρα, αυτά τα οποία είπε η κ. Τζά-
κρη, περί αγροτικής ανάπτυξης µε τη συνεργασία, είναι παραµύ-
θια. Δεν ισχύουν ούτε ένα στο εκατοµµύριο. Και µάλιστα,
ανακοίνωσε και κάποιους οδικούς άξονες -σας λέω και την κα-
τάντια µας- Φλώρινα και Πέλλα, από τους δεκαεννέα νοµούς, που
αγκαλιάζουν την Εγνατία, είµαστε οι µόνοι που δεν έχουµε κάνει
τη σύνδεση µε την Εγνατία. Ανακοινώνουν τώρα, δήθεν δρόµους,
που θα γίνουν στην Πέλλα. Στη Φλώρινα, τίποτα.

Ετοιµάζονται µε ένα τροχόσπιτο να ανοίξουν µεθοριακό
σταθµό. Ούτε καν προβλέψανε την βελτίωση των δρόµων ούτε
καν εγκαταστάσεις για την εφαρµογή των υγειονοµικών κανόνων
ούτε καν αστυνοµικούς να φέρουν -γιατί είναι η τρίτη µεθοριακή,
που ανοίγει στη Φλώρινα- και κατά τα άλλα θέλουν να ανοίξουν
µεθοριακούς.

Έρχοµαι στο χειρότερο: Ξέρετε τι ζούµε στη Φλώρινα; Το 1/3
των επιχειρήσεων έχει κλείσει από την κρίση και το 1/3 των επι-
χειρήσεων έχει κλείσει από την οικονοµική αιµορραγία προς τα
Σκόπια. Όλοι πάνε εκεί και ψωνίζουν και γι’ αυτό έχουν κλείσει
επιχειρήσεις. Βγήκαν στην ανεργία επιχειρηµατίες και όλοι οι ερ-
γαζόµενοι στα καταστήµατα. Προκαλώ και προσκαλώ όλα τα
µέλη της επιτροπής -θα τους φιλοξενήσω εγώ, µε δικά µου
έξοδα- στη Φλώρινα να πάµε να συζητήσουµε µε τους καταστη-
µατάρχες, µε τους εµπορικούς συλλόγους, µε το ΕΒΕ, µε τον
Πρόεδρο, ο οποίος δεν πρόσκειται σε εµάς. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κυρία Πρόεδρε, σας παρακαλώ. Είναι σοβαρό το θέµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όλα

είναι σοβαρά, αλλά υπάρχει και ο Κανονισµός. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΤΩΝΙΑΔΗΣ: Δεύτερον, ξέρετε πόση είναι η αι-

µορραγία; Τον χρόνο εκατόν πενήντα χιλιάδες αµάξια περνάνε
από τη Φλώρινα προς την FYROM. Είναι 15 εκατοµµύρια τουλά-
χιστον, µε τις πιο επιεικείς εκτιµήσεις, χρήµατα τα οποία µετα-
ναστεύουν προς FYROM. Η µόνη ουρά από αυτούς που
ακούγαµε, τους επενδυτές, που θα έρθουν από τα Σκόπια, είναι
η ουρά των Ελλήνων, που έχουµε όταν θα µπουν στα Σκόπια και
η ουρά όταν θα ξαναβγούν, για να γυρίσουν στα σπίτια τους.
Είναι τροµακτικό! Ελάτε να ρωτήσετε τους επιχειρηµατίες για το
τι τραβάνε.

Τρίτον…
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Αντωνιάδη, ευχαριστούµε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΤΩΝΙΑΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, σας παρακαλώ,

ακούστε, γιατί δεν έχουν ακουστεί αυτά µέχρι τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Μα, τι
λέτε τώρα;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΤΩΝΙΑΔΗΣ: Είναι σοβαρό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Πέντε

µήνες συζητούσαµε γι’ αυτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΤΩΝΙΑΔΗΣ: Δεν έχει άλλος κανείς συµφέρον,

όπως έχω εγώ. Στην Φλώρινα ανοίγει αυτό, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Υπάρ-

χουν και άλλοι Βουλευτές, κύριε συνάδελφε. Δεν είστε µόνο
εσείς. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΤΩΝΙΑΔΗΣ: Δεν µιλάει κανένας άλλος. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τα

έχουν πει. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΤΩΝΙΑΔΗΣ: Δηλαδή, δεν µπορείτε να δείξετε

ανοχή δύο λεπτά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τέλος

πάντων, δεν θα κάνουµε διάλογο. Κατ’ εξαίρεση, τρία λεπτά.
Έχω κρατήσει ήδη ανεκτική στάση. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΤΩΝΙΑΔΗΣ: Αν αυτά που είπα έχουν ξανακου-
στεί, πείτε µου να σταµατήσω. Ξέρει εδώ το Κοινοβούλιο τι πρό-
κειται να γίνει; Ξέρει τι θα γίνει στην Πέλλα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΤΩΝΙΑΔΗΣ: Είναι απαράδεκτο αυτό που κάνετε. 
Σας λέω µόνο κάτι και γράψτε το: Στα επόµενα τρία χρόνια, ει-

δικά στην Πέλλα, που είναι µεγάλος νοµός -η Φλώρινα έχει υπο-
στεί την καταστροφή- θα κλαίµε µε µαύρο δάκρυ. Έδεσσα,
Σκύδρα και Γιαννιτσά θα κλείσει το ένα τρίτο των καταστηµάτων,
εξαιτίας αυτού του µεθοριακού σταθµού. Βάλτε δίπλα και τις το-
ποθετήσεις της κ. Τζάκρη και του άλλου του Βουλευτή. Αντωνιά-
δης! Και βάλτε µε στην κεντρική πλατεία!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Μη λέτε
ονόµατα, γιατί η κ. Τζάκρη δεν είναι εδώ και δεν µπορεί να σας
απαντήσει. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΤΩΝΙΑΔΗΣ: Αυτό κάνετε και δεν µας αφήνετε
και να µιλήσουµε. 

Να είστε καλά! 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, τον λόγο, σας πα-

ρακαλώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντάξει,

κύριε Αµανατίδη. Το έχουµε ξεχειλώσει ήδη πάρα πολύ. 
Είναι το άρθρο 108 και µιλάνε όσοι διαφωνούν. Τους άφησα,

µιλήσανε στον όσο χρόνο θέλανε. Τώρα δεν χρειάζεται. Θα µι-
λήσει η κυρία Υπουργός. 

Εσείς είστε υπέρ, δεν µιλάτε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, ναι, αλλά µιλήσαν

και Βουλευτές.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ναι,

αλλά εσείς είστε υπέρ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι µι-

λούν. Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Μα,

εγώ αρνήθηκα να δώσω το λόγο και στο Ποτάµι. Δεν περίµενα
να υπάρχει τόσο…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Η Πλειοψηφία θα µείνει σιωπηλή; Ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος πρέπει να µιλάει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Μα, δεν
είναι θέµα σιωπηλού παρατηρητή. 

Τώρα, επειδή είστε Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και έχετε
δικαίωµα σε όλες τις διαδικασίες να ζητάτε τον λόγο, θα σας τον
δώσω για πέντε λεπτά. Η Υπουργός έχει, επίσης, πέντε λεπτά και
κανείς άλλος.

ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Κυρία Πρόεδρε… (δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρία

Λυµπεράκη, είστε Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος; Και ο ΣΥΡΙΖΑ
ήταν υπέρ και ζητάει τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, σας παρακαλώ.
Κύριε Αµανατίδη, δεν σας δίνω τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, µα δώσατε και σε

Βουλευτή τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τώρα

δεν ξέρω γιατί σας άνοιξε η όρεξη.
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Κοιτάξτε, δεν έχετε εγγραφεί ως οµιλητές και δεν προβλέπεται
η εγγραφή οµιλητών. Είναι γνωστό το άρθρο, µε το οποίο κυρώ-
νονται οι συµβάσεις. Δεν είστε πρωτάρηδες!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, δώσατε σε Βουλευ-
τές της Αντιπολίτευσης τον λόγο, θα δώσετε και στους Βουλευ-
τές της Πλειοψηφίας. Ό,τι είναι ο κ. Αντωνιάδης, είµαι κι εγώ. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΤΩΝΙΑΔΗΣ: Θα απαντήσει η κυρία Υπουργός. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κατ’

εξαίρεση έδωσα τον λόγο, επειδή ήταν µόνο δύο. Αν ήξερα ότι
θα είναι δέκα δύο, δεν θα τον έδινα, εννοείται. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θέλω και εγώ
τον λόγο για δύο λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο
για δύο λεπτά για ένα θέµα πρωτότυπο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Για να
δούµε τι θα πείτε όλοι, ποιο είναι το πρωτότυπο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Αυτό που θέλω να πω είναι βαθιά
πολιτικό. Υπάρχει ο αυτοεγκλωβισµός της Νέας Δηµοκρατίας και
των συναδέλφων που την καταψηφίζουν. Και υπάρχει αυτοεγ-
κλωβισµός, γιατί;  Έχουν από τη µία µεριά τη θέση του Αντιπρο-
έδρου του κόµµατός τους, του Άδωνι Γεωργιάδη, όπου στην
επιτροπή της Βουλής είπε ότι «εµείς καταψηφίζουµε οποιονδή-
ποτε εφαρµοστικό νόµο έρχεται για τη Συµφωνία των Πρεσπών»
και από την άλλη µεριά τη θέση του Προέδρου της Νέας Δηµο-
κρατίας, ο οποίος έχει πει ότι «εµείς θα κάνουµε το παν έτσι ώστε
οι αρνητικές συνέπειες της συµφωνίας να µην ισχύσουν». 

Και ερωτώ ευθέως τη Νέα Δηµοκρατία: Οι δύο κυρώσεις αυτές
έχουν αρνητικές επιπτώσεις για τη χώρα µας και σε ποια σηµεία;

Η άποψη του κ. Αντωνιάδη είναι βαθιά φοβική. Φοβούνται ότι
θα τους πουν ότι «µε αυτά τα πράγµατα αναγνωρίζετε τη Συµ-
φωνία των Πρεσπών». Και ερωτώ ξανά, γιατί από αυτό προκύπτει
ένα δεύτερο ερώτηµα: Θεωρεί η Νέα Δηµοκρατία ότι είναι αντι-
συνταγµατική η Συµφωνία των Πρεσπών; Όχι. Στην Ολοµέλεια
τοποθετήθηκε διαφορετικά. Άρα λοιπόν, να µην κρύβεται. Να
πάρει θαρραλέα στάση και να πει την άποψή της.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρία

Λυµπεράκη, θέλετε τον λόγο;
ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Κυρία Πρόεδρε, τα είπαµε στην

επιτροπή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντάξει,

το ξέρω, αλλά όλοι θέλουν να µιλάνε σήµερα.
Λοιπόν, ο κ. Ξυδάκης έχει τον λόγο για δύο λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, πάρα

πολύ που µου δίνετε το λόγο. 
Ευχαριστώ τους συναδέλφους του ΚΙΝΑΛ που µετά τους δι-

σταγµούς της επιτροπής προσφέρουν εδώ την ψήφο τους σε µια
πολιτική ανοικτών συνόρων, φιλίας, συνεργασίας και ανάπτυξης
στη Βαλκανική. 

Θέλω να απαντήσω στους φόβους των συναδέλφων από τη
Νέα Δηµοκρατία -όπως ευθαρσώς και πιστεύω ειλικρινά εξέ-
φρασε ο κ. Αντωνιάδης- ότι οι Έλληνες της Μακεδονίας, της βο-
ρείου Ελλάδος, εδώ και πάρα πολλά χρόνια γνωρίζουν ότι τα
σύνορα είναι ανοιχτά, κυκλοφορούν, πάνε και έρχονται. Όπως
επίσης και ένα-ενάµισι εκατοµµύριο πολίτες της Βορείου Μακε-
δονίας τακτικότατα, κάθε καλοκαίρι και πριν και εκτός καλοκαι-
ρινής σεζόν, περνούν τα σύνορα και αφήνουν και αυτοί τον
οβολό τους στην Ελλάδα. Αυτό σηµαίνει γειτονία. Αυτό σηµαίνει
φιλικές, ειρηνικές σχέσεις ανάπτυξης και κατανόησης µεταξύ
των γειτονικών κρατών. Βλέπουµε αντιρρητικές, απορριπτικές
ψήφους σε µια σύµβαση, µια συµφωνία η οποία αναβαθµίζει τις
διπλωµατικές σχέσεις, διανοίγει διελεύσεις και έρχεται να ικανο-
ποιήσει χρόνια αιτήµατα του ελληνικού παραγωγικού πληθυ-
σµού. Από ετών υπάρχουν αιτήµατα ελληνικών βιοµηχανιών και
ελληνικών εταιρειών που έχουν εγκατεστηµένα συµφέροντα και
στις δύο πλευρές των συνόρων, για διευκόλυνση των διελεύ-
σεων, για διευκόλυνση µιας άλλης συνοριακής πολιτικής ανοι-
χτής.

Σε ό,τι αφορά τώρα τα θέµατα που έθεσε µε κάποιους τρό-
πους, εύσχηµα, ο συνάδελφος κ. Κουµουτσάκος για το τι συµ-
βαίνει στο Αιγαίο, στην Ανατολική Μεσόγειο, στις σχέσεις

Ελλάδας και Τουρκίας, είναι σαφές ότι η στήριξη της Ελληνικής
Δηµοκρατίας προς την Κυπριακή Δηµοκρατία είναι πλήρης, διαρ-
κής και απροϋπόθετη. Δεν χρειάζεται να το επαναλαµβάνουµε.
Μάλλον χρειάζεται να το επαναλαµβάνουµε. για να το ακούν οι
συµπολίτες µας. 

Είναι, επίσης, γνωστό ότι σε αυτά τα τελευταία χρόνια από το
2015 έως σήµερα οι κυβερνήσεις της Αριστεράς επέδειξαν πρω-
τοφανή διπλωµατική δραστηριότητα. Επέκτειναν την εξωτερική
πολιτική σε πολλά πεδία και εµβάθυναν σε άλλα πεδία, στα οποία
υπήρχαν καλές εκκινήσεις. Ανεκτήθη διπλωµατικό κεφάλαιο και
µέσα από την ολοκλήρωση της διαπραγµάτευσης και την έξοδο
από το µνηµόνιο. Ανακτήθηκε ένα µεγάλο µέρος του τρωθέντος
κύρους της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του ελληνικού λαού από
τις συκοφαντίες των λαϊκίστικων φυλλάδων της Ευρώπης και λαϊ-
κιστών πολιτικών, που συκοφάντησαν τον ελληνικό λαό και ασέλ-
γησαν συχνά-πυκνά και µε αφορµή και το προσφυγικό και άλλες
διπλωµατικές πρωτοβουλίες που πήρε η Ελλάδα, η Ελλάδα
αυτήν τη στιγµή µπορεί να µην είναι αρεστή σε κάποιους κύ-
κλους ευρωπαϊκών κρατών, στους αντιδραστικούς κύκλους,
αλλά λογαριάζουν την Ελλάδα, την σέβονται. Πρωτοστάτησε
στις µεγάλες συµµαχίες και στην προοδευτική Ευρώπη και στη
νότια Ευρώπη µε ουσιαστικές παρεµβάσεις και εν τέλει, αυτοί
που είναι εγκλωβισµένοι είναι οι άνθρωποι οι οποίοι εγκατέλειψαν
τις πολιτικές τους θέσεις, τις πολιτικές επεξεργασίες πολλών
ετών από διαδοχικές ελληνικές κυβερνήσεις και βρέθηκαν -για
λόγους που οι ίδιοι καταλαβαίνουν, αλλά εµείς απ’ έξω µπορούµε
να τους εκλάβουµε ως ρηχή δηµαγωγία- στα σκαλάκια της Πλα-
τείας Συντάγµατος, χωρίς καµµία πολιτική, διαψεύδοντας τον
εαυτό τους, διαψεύδοντας τις διεθνείς διακηρύξεις, τους διε-
θνείς οργανισµούς, να δηµαγωγούν µαζί µε τα στοιχεία που έκα-
ναν «ντου» εναντίον του ελληνικού Κοινοβουλίου, µε ακραία
στοιχεία, τα οποία ουδείς τα υιοθετεί, πλην κάποιων πολιτικών,
οι οποίοι ήταν οι πρώτοι που υπέγραψαν για το όνοµα της Μακε-
δονίας το 1991-1992.

Αυτά είναι τα ιστορικά γεγονότα. Εύχοµαι, όπως το ΚΙΝΑΛ
υπερνικά τους δισταγµούς…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Μη διαστρέφετε τα όσα
είπα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: …τους θεµιτούς και αποδεκτούς ενός
συλλογισµού στην επιτροπή και τώρα αναπτύσσει ένα πολιτικό
σκεπτικό, επικροτώ αυτή τη στάση. Είναι πολιτική στάση, µε πο-
λιτικά επιχειρήµατα. Εύχοµαι και οι άλλες πολιτικές δυνάµεις, οι
οποίες βρέθηκαν στον αντίποδα των δικών τους θέσεων και των
ελληνικών επεξεργασιών εξωτερικής πολιτικής, να καταλάβουν
τι σηµαίνει πολιτική ανοικτών συνόρων, πολιτική ανάπτυξης και
πολιτική εστίασης των δυνάµεων της χώρας εκεί που πρέπει να
κοιτάµε. Δεν είναι αντίπαλος η Βόρειος Μακεδονία. Δεν είναι αν-
τίπαλοι αυτοί οι άνθρωποι, οι οποίοι αισθάνονται στην καρδιά
τους Έλληνες και φιλέλληνες, άνθρωποι µε τους οποίους ζούµε
και θα ζούµε τα επόµενα χρόνια. Αλλού είναι η ανησυχία, αλλού
είναι οι κίνδυνοι, εκεί πρέπει να επικεντρωθούµε και εκεί είµαστε
επικεντρωµένοι.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο

για δυο λεπτά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Κεφαλογιάννη, για να συνεννοηθούµε, από τη Νέα Δηµοκρατία
πήραν τρεις οµιλητές τον λόγο. Δηλαδή, όποιος περνά θα µιλά;
Δεν γίνεται αυτό.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, ως Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος ζητώ τον λόγο για δύο λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Να
πείτε κάτι και σε αυτό, που δεν το είπαν οι συνάδελφοί σας;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Βεβαίως και για να απαντήσω
και στον κ. Ξυδάκη. Το ζητώ για την ισότητα των όπλων, κυρία
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντάξει,
δεν µπορώ πλέον να το ελέγξω αυτό. 

Εσείς, κύριε Καρρά, δεν είστε Κοινοβουλευτικός. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Είµαι εισηγητής. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ως ει-
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σηγητής µιλήσατε και µε το παραπάνω. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, ξέρετε ότι,

όταν µιλώ, είµαι τηλεγραφικός όσον αφορά τον χρόνο µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Κεφαλογιάννη, έχετε τον λόγο. Πείτε τα τηλεγραφικώς, για να τα
δούµε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κατ’ αρχάς, θα ξεκινήσω µε
δύο παρατηρήσεις σε σχέση µε αυτά που άκουσα από τον συ-
νάδελφο κ. Ξυδάκη, ο οποίος εν τη ρύµη του λόγου του είπε ότι
πράγµατι εδώ και πάρα πολλά χρόνια υπήρχε η πολιτική ανοι-
χτών συνόρων µεταξύ των δύο χωρών. Νοµίζω ότι µας δηµιουρ-
γούνται εύλογα ερωτήµατα και εν τέλει καταρρίπτεται και ένα
από τα βασικά επιχειρήµατα της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ για το καλό
της Συµφωνίας των Πρεσπών. Εάν πράγµατι και όντως έτσι ήταν
η πολιτική των ανοιχτών συνόρων, τότε αντιλαµβανόµαστε όλοι
ότι για τη Συµφωνία των Πρεσπών ένα από τα βασικά επιχειρή-
µατα της Κυβέρνησης, ότι δήθεν αυτή θα δηµιουργήσει καλύτε-
ρες συνθήκες, καταρρίπτεται.

Κατά δεύτερον, άκουσα για άλλη µια φορά -µε έναν εύσχηµο
τρόπο το έθεσε ο κ. Ξυδάκης- περί συµπόρευσης κάποιων δυνά-
µεων όσον αφορά το συγκεκριµένο ζήτηµα µε τη Χρυσή Αυγή. 

Θυµίζω ότι ο ΣΥΡΙΖΑ σε πάρα πολλές των περιπτώσεων πολι-
τικά συµπορεύτηκε µε τη Χρυσή Αυγή, όπως τον Δεκέµβριο του
2014, όταν δεν υπερψήφισαν τότε για Πρόεδρο της Δηµοκρατίας
τον κ. Δήµα. Συµπορεύτηκαν µαζί στο δηµοψήφισµα του Ιουλίου
του 2015, συµπορεύτηκαν µαζί όταν Βουλευτές από τον ΣΥΡΙΖΑ,
από τους Ανεξάρτητους Έλληνες και από τη Χρυσή Αυγή, µόνο
αυτοί παραστάθηκαν στη συνεδρίαση της Επιτροπής Εξωτερι-
κών και Άµυνας στο Καστελόριζο τον Δεκέµβριο του 2016.
Υπήρχε µια περίεργη, επίσης, σύµπτωση στην υπερψήφιση της
κ. Θάνου ως Προέδρου της Επιτροπής Ανταγωνισµού.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Δεν χρειάζονταν οι ψήφοι της Χρυσής
Αυγής, για να εκλεγεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Αφή-
στε, δεν έχουν νόηµα όλα αυτά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Τα fake news των σκανδαλοθηρικών
sites θα επαναλαµβάνετε;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Μισό λεπτό, κύριε Ξυδάκη.
Ανοίξατε ένα θέµα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τώρα
θα µετράµε σε πόσα νοµοσχέδια έχετε ψηφίσει µαζί; Κύριε Κε-
φαλογιάννη, είπαµε προεκλογική περίοδος, αλλά µην το ευτελί-
σουµε εντελώς.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ανοίξατε ένα θέµα…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Το 61% του δηµοψηφίσµατος ήταν

χρυσαυγίτες;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ανοίξατε ένα θέµα, δεν το

άνοιξα εγώ και οφείλονται κάποιες απαντήσεις. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Δεν άνοιξα κανένα θέµα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Εάν πάµε σ’ αυτήν τη λογική

µπορώ να σας πω πλείστες των περιπτώσεων που υπήρχε αυτή
η συµπόρευση.

Κλείνω µε τα του νοµοσχεδίου. Θα πω ότι στην ουσία πρόκει-
ται για µια προχειρότητα, µια βιασύνη νοµοθέτησης. Για τις πο-
λιτικές σκοπιµότητες µίλησαν τόσο ο κ. Κουµουτσάκος, ο
εισηγητής µας, όσο και ο κ. Αθανασίου, αλλά θέλω να επιση-
µάνω, κυρία Πρόεδρε, δυο πράγµατα, εάν δει κανείς, για παρά-
δειγµα, το σχέδιο νόµου που αφορά τους Πρόµαχους και το
Μάιντεν. Γιατί, ξέρετε, η βασική µας αποστολή εδώ πέρα είναι
να είµαστε νοµοθέτες και πρέπει να βλέπουµε και την αρτιότητα
των νοµοθετηµάτων. Ξεκινά κανείς, διαβάζει το πρώτο άρθρο,
τελειώνει το άρθρο 1 που λέει για το κείµενο της συµφωνίας και
όταν πάει να κοιτάξει κανείς το κείµενο της συµφωνίας, δεν
υπάρχει συµφωνία, αλλά υπάρχει µετά το κείµενο του νοµοθετή-
µατος. Εάν πάει κανείς στην έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του
Κράτους, σε πλείστες των περιπτώσεων θα δει ότι δεν υπάρχει
συγκεκριµένη αναφορά σε δαπάνες που δηµιουργούνται απ’
αυτήν τη συµφωνία. Το ίδιο ισχύει, βεβαίως, και για το άλλο σχέ-
διο νόµου, που επίσης στην έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του
Κράτους δεν υπάρχει συγκεκριµένη αναφορά σε δαπάνες οι
οποίες προκαλούνται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θα τα
πληρώσει η Βόρεια Μακεδονία τα φυλάκια; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Όχι, αναφέροµαι όσον αφορά
τα έξοδα τα οποία θα έχουν οι σταθµοί από την πλευρά της ελ-
ληνικής επικράτειας. 

Το λέω αυτό και κλείνω µε αυτό, διότι φαίνεται για άλλη µια
φορά ότι θέλετε να φέρετε αυτά τα δυο νοµοθετήµατα άρον-
άρον, λίγες µέρες πριν από τις εκλογές, για τις πολιτικές σκοπι-
µότητες, στις οποίες αναφέρθηκαν και οι συνάδελφοι και
δυστυχώς, ακόµα και σ’ ένα τόσο µικρό νοµοθέτηµα σε έκταση
υπάρχουν τόσες πολλές προχειρότητες.

Ευχαριστώ πολύ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα µου

δώσετε τον λόγο επί του Κανονισµού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όχι,

όχι. Τελείωσε! Έχετε εκµεταλλευτεί την ανεκτικότητά µου. Είστε
εισηγητής, δεν έχετε το δικαίωµα δευτερολογίας. Το ίδιο και
εσείς. Τέλος!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Παραβιάζετε τον Κανονι-
σµό, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θα
δώσω τον λόγο στην Υπουργό Εξωτερικών.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Θα πάρω τον λόγο επί προσωπικού µετά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όχι,

όχι. Μετανιώνω για τη διαδικασία που κράτησα. Τελείωσε, δεν
ακούω κανέναν!

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια
Υπουργός Εξωτερικών): Επειδή έχω µόνο πέντε λεπτά, ήδη µε-
τράει ο χρόνος µου και σας παρακαλώ µην µου τρώτε τον χρόνο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Μετά την Υπουργό, θα πάρω τον λόγο επί
προσωπικού. Το δικαιούµαι βάσει Κανονισµού.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ποιο είναι το προσωπικό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν

υπάρχει σ’ αυτήν τη διαδικασία προσωπικό. Αφήστε τα, δεν θα
πάρετε τον λόγο για κανέναν λόγο!

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια

Υπουργός Εξωτερικών): Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, κατ’ αρχάς θα ζητήσω συγγνώµη για την µικρή καθυ-
στέρηση στην άφιξή µου. Δεν οφειλόταν σε προσπάθεια
απόδρασής µου, επειδή είναι σε αποδροµή η Κυβέρνηση κατά
τον κ. Κουµουτσάκο, αλλά έπρεπε να γίνουν κάποιες συνοµιλίες
σε σχέση µε αυτό που προέκυψε µε το Ηνωµένο Βασίλειο.

Θα ήθελα να πω ότι σήµερα, όπως και αύριο και θα εξηγήσω
για αύριο, αλλά και από εδώ και πέρα βλέπουµε ποια είναι η έµ-
πρακτη ωφέλεια της Συµφωνίας των Πρεσπών. Αφού περάσαµε
επί µήνες και µήνες να µιλάµε για µια Συµφωνία των Πρεσπών
που δίνει αυτό, δίνει εκείνο και το άλλο, έφτασε επιτέλους ο και-
ρός να δούµε στην πράξη ότι η πατρίδα είναι οι άνθρωποί της,
οι τοπικές κοινωνίες και αυτά που έχουν απόλυτη ανάγκη. Αυτό
συζητάµε σήµερα. 

Δεν ήρθαν από τον ουρανό αυτό το νοµοσχέδιο και αυτές οι
συµφωνίες. Ίσα-ίσα, είχα µεγάλη πίεση από τις τοπικές κοινω-
νίες, για να έρθει το νοµοθέτηµα πριν από το Πάσχα και ενώ τους
το είχα υποσχεθεί και ζητώ συγγνώµη, δεν προλάβαµε, γιατί η
νοµοθετική διαδικασία έχει τους χρόνους της και δεν προλά-
βαµε. Ήταν άµεση απαίτηση των τοπικών κοινωνιών.

Ακούστηκε εδώ ότι µε το πλαίσιο που είχαµε πριν και χωρίς τη
Συµφωνία των Πρεσπών θα µπορούσαν να ανοίξουν διασυνορια-
κοί οδοί, θα µπορούσαν να γίνουν όλα αυτά. Δυστυχώς όχι, και
το λέω κατηγορηµατικά. Το πλαίσιο το οποίο όριζε τις διµερείς
µας σχέσεις µέχρι την ψήφιση της Συµφωνίας των Πρεσπών ήταν
αυτό της Ελληνικής Δηµοκρατίας µε την τότε Γιουγκοσλαβία του
1959, κύριε Κουµουτσάκο. Έχουµε ανοίξει άπειρους διασυνορια-
κούς δρόµους µε τη Βουλγαρία και την Αλβανία. Δεν ανοίξαµε
κανέναν µε τη Βόρεια Μακεδονία. Δεν µπορέσαµε να ανανεώ-
σουµε και να επικαιροποιήσουµε το θεσµικό πλαίσιο που διέπει
τις σχέσεις των δύο χωρών. Και ξέρετε γιατί; Είναι πάρα πολύ
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απλό. Δεν ήρθε ποτέ κανένα νοµοθέτηµα στην ελληνική Βουλή
που να αφορά τις δύο χώρες µας. Γιατί; Διότι υπήρχε το πρό-
βληµα του ονοµατολογικού.

Μία ήρθε, υπάρχει η Ενδιάµεση Συµφωνία του 1995, που στο
άρθρο 19 προβλέπει τη διάνοιξη διασυνοριακού δρόµου στον
Λαιµό. Στις Πρέσπες δεν µπόρεσε να έρθει, διότι σε αυτά που
αναφέρονται στην Ενδιάµεση Συµφωνία δεν αναγράφονται ονό-
µατα. Ήταν Μέρος Πρώτο, Μέρος Δεύτερο. Δεν µπορούσε να
έρθει στη Βουλή. Ένα νοµοθέτηµα έχει έρθει στη Βουλή, µόνο
το Σύµφωνο Σταθερότητας της Βόρειας Μακεδονίας, τότε
ΠΓΔΜ, για την Ευρωπαϊκή Ένωση. Απολύτως τίποτε άλλο. Δεν
µπορούσε να έρθει. Άρα, είχαµε ένα πλαίσιο διµερών επαφών το
οποίο είχε µείνει στο 1959. Αδίκως οι κάτοικοι της περιοχής της
Φλώρινας φώναζαν φορείς από το 1967, που έκλεισε ο διασυνο-
ριακός δρόµος στην περιοχή Λαιµού. Φώναζαν και έχουν κάνει
άπειρα διαβήµατα για να ανοίξει αυτή η οδός. Δεν µπορούσε να
ανοίξει και δεν άνοιξε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Υπουργού)

Θα µου δώσετε λίγο χρόνο, κυρία Πρόεδρε, γιατί µου κάνανε
ερωτήσεις και πρέπει να απαντήσω.

Η Συµφωνία των Πρεσπών έλυσε τα χέρια και της ελληνικής
πολιτείας και της Δηµοκρατίας της Βόρειας Μακεδονίας. Άρα,
χρειαζόταν η Συµφωνία των Πρεσπών.

Κι ένα δεύτερο σηµείο, επειδή λέµε συνέχεια «Δεν το θέλει το
80% του ελληνικού λαού». Λοιπόν, επειδή η έµπρακτη εφαρµογή
της συµφωνίας θα δείξει τι ακριβώς είναι η συµφωνία, για αυτό
έχουµε και αυτές τις αντιδράσεις εδώ τύπου «όχι, δεν χρειαζό-
ταν» κ.λπ.. Να σας πω ένα απλό παράδειγµα που το είπα και χθες
στην επιτροπή; Η Παµµακεδονική Οµοσπονδία Καναδά ήταν
εναντίον της  Συµφωνίας των Πρεσπών, όπως και οι περισσότε-
ρες µακεδονικές οργανώσεις των οµογενών µας στο εξωτερικό.
Ξέρετε ποια συµφωνία χρησιµοποίησαν για να αντικρούσουν επι-
χειρήµατα άλλων οργανώσεων της διασποράς της Βόρειας Μα-
κεδονίας που χρησιµοποιούσαν σήµατα, αρχαιοελληνικά
εµβλήµατα και άλλα; Τη Συµφωνία των Πρεσπών, γιατί αυτή άρ-
χισε να λύνει θέµατα.

Επειδή µε ρώτησε χθες ο κ. Κουµουτσάκος στην επιτροπή,
αύριο συνεδριάζει για πρώτη φορά η επιτροπή που έχει οριστεί
υπό την αιγίδα του Υπουργείου Εξωτερικών για τα θέµατα των
εµπορικών σηµάτων, εµπορικών ονοµασιών κ.λπ.. Συνεδριάζει
για πρώτη φορά στη Θεσσαλονίκη και εκεί τίθενται θέµατα από
τους επιχειρηµατίες και των δύο πλευρών που έµεναν άλυτα,
µέχρι να υπογραφεί η Συµφωνία των Πρεσπών.

Θέλω να πω και για το Λαιµό κυρίως, για τις Πρέσπες, επειδή
είπα στην αρχή ότι πατρίδα είναι οι άνθρωποι και η γη που κα-
τοικούν αυτοί οι άνθρωποι και που θέλουν να αναπτυχθούν σε
αυτή τη γη και να µη φύγουν από αυτή τη γη. Ξέρουµε όλοι πάρα
πολύ καλά ότι ενώ στην Ευρώπη ξεκίνησαν ήδη από το 1958
αυτές οι ευρωπεριοχές, που είναι περιοχές διασυνοριακές, που
οδηγούν στην ανάπτυξη των τοπικών κοινωνιών γύρω από τα σύ-
νορα, που ευνοούν την προστασία του οικοσυστήµατος, όπως
έχουν οι Πρέσπες από τα µοναδικά οικοσυστήµατα, που προ-
ωθούν τη συνεργασία, τη συµφιλίωση κ.λπ., στην Ελλάδα το
Πάρκο Ειρήνης στις Πρέσπες έγινε το 2000 ή 2001 επί Σηµίτη,
αν δεν κάνω λάθος. Δεν µπόρεσε να αναπτυχθεί όσο θα έπρεπε,
λόγω της έλλειψης διασυνοριακού δρόµου.

Είχα την ευτυχία σήµερα να λάβω από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή
έγκριση µελέτης για την ανάπτυξη της περιοχής των Πρεσπών,
που -χάρη στη συµφωνία- θα µπορέσει να αναπτυχθεί αυτή η δια-
συνοριακή σύνδεση. Όµως, επειδή αναφέρατε για τα φυτοφάρ-
µακα κ.λπ. και επειδή είπα στην αρχή για το θεσµικό πλαίσιο και
µου είπατε «Αυτές οι επιτροπές τι είναι;» και «Δεν προβλέπεται»,
τις έχω εδώ τις επιτροπές. Έχω, δηλαδή, τις συµφωνίες έτσι όπως
υπογράφηκαν και σε ποια άρθρα προβλέπεται, βάσει του Ενωσια-
κού Δικαίου, και για τη φυτοϋγιεινή και για την προστασία του πε-
ριβάλλοντος και για τα τελωνεία και για την Αστυνοµία. Εδώ είναι.
Νοµίζω ότι θα έπρεπε να σας είχαν εγχειριστεί µαζί µε το νοµο-
σχέδιο. Δεν ξέρω αν τις έχετε, αλλά αν δεν τις έχετε, υπάρχουν
εδώ και µπορούν να φωτοτυπηθούν, για να δείτε κιόλας τι εργα-
σίες θα κάνουν αυτές οι επιτροπές που έχουν οριστεί.

Όσο για τη χρηµατοδότηση, αναφέρεται στο νοµοσχέδιο ότι
θα είναι από ευρωπαϊκά προγράµµατα. Θέλω, όµως, να γίνω πιο
συγκεκριµένη. Ήδη για τον Λαιµό στη Φλώρινα έχουν δεσµευτεί
4 εκατοµµύρια ευρώ από το Πρόγραµµα «INTERREG», το οποίο
θα προχωρήσει τις εργασίες και 40 εκατοµµύρια ευρώ, τα οποία
έχουν µείνει από την Εγνατία Οδό, για την περιοχή της Πέλλας.
Εν τω µεταξύ, επειδή είχε έρθει ο δήµαρχος Πρεσπών και ο αν-
τιπεριφερειάρχης Δυτικής Μακεδονίας στο γραφείο µου και µε
είχαν δει και µε είχαν πιέσει πριν από το Πάσχα να νοµοθετηθεί
η συµφωνία για τη διασυνοριακή οδό, µου είχαν πει ότι η περι-
φέρεια αναλαµβάνει τα έξοδα που χρειάζονται για να προχωρή-
σει αυτό το έργο. Είναι ένα αναπτυξιακό έργο -εκτός από όλα τα
άλλα- και στις δύο περιπτώσεις, και στην Πέλλα και στη Φλώρινα.

Θα ήθελα να κλείσω µε ένα θέµα για την Τουρκία, επειδή είπε
ο κ. Κουµουτσάκος κάτι και πραγµατικά δεν θέλω να το αφήσω
αναπάντητο. Συµφωνούµε όλοι και η Κυβέρνηση µε τον πλέον
κατηγορηµατικό τρόπο και διά στόµατος Πρωθυπουργού και διά
στόµατος Υπουργού Εξωτερικών και Υπουργού Εθνικής Άµυνας
έχει τοποθετηθεί για το θέµα της Τουρκίας και τις προκλητικές
της δραστηριότητες στην ανατολική Μεσόγειο και ειδικά στην
περιοχή της ΑΟΖ της Κύπρου. Και έχει τοποθετηθεί εµµένοντας
πάντα στο θέµα της τήρησης του Διεθνούς Δικαίου, των διεθνών
συνθηκών και των συνοµιλιών. Γιατί στρατηγική επιλογή της
χώρας διαχρονικά είναι η ειρήνη και σε αυτό προσπαθεί να φέρει
τη γείτονα χώρα, χωρίς βέβαια -σε καµµία περίπτωση- να δείχνει
ότι δεν έχει και ικανότητα αποτροπής.

Θέλω, όµως, κύριε Κουµουτσάκο, ειλικρινά να ρωτήσω: Τονί-
ζετε και προειδοποιείτε για ποιο πράγµα ακριβώς; Να µην προ-
χωρήσει η χώρα; Δηλαδή, η Κυβέρνηση αυτή θεωρείται
µειωµένης ευθύνης ή µειωµένης εθνικής ευθύνης; Κάθε κυβέρ-
νηση δηµοκρατικά εκλεγµένη αυτής της χώρας για ζητήµατα,
που αφορούν θέµατα εξωτερικής πολιτικής και εθνικά θέµατα -
όλοι νοµίζω οµονοούµε σε αυτό- έχει και την ευθύνη και την ισχύ
µέχρι την τελευταία στιγµή να νοµοθετεί και να κάνει αυτό, που
η εντολή του ελληνικού λαού της έχει δώσει. Ελπίζω να µην εν-
νοείτε για πράγµατα που έχετε ενηµερωθεί πολλές φορές από
το Εθνικό Συµβούλιο Εξωτερικής Πολιτικής, δηλαδή αν έχει ή δεν
έχει δικαίωµα η χώρα να επεκτείνει τα χωρικά της ύδατα στο
Ιόνιο Πέλαγος, ειδικά όταν έχει συνοµιλήσει και τα έχει βρει µε
τους γείτονες, τους οποίους τους αφορά το θέµα.

Εγώ θεωρώ -το είπα και χθες- ότι δεν πρέπει να υπάρχει πλει-
οδοσία σε εθνικά θέµατα.

Χαίροµαι πάρα πολύ, παρ’ όλα αυτά, που κατορθώνουµε µετά
το 1967 να ανοίξουµε, επιτέλους, τον διασυνοριακό δρόµο στη
Φλώρινα, ανάµεσα στον Λαιµό και τη Μάρκοβα Νόγκα και στην
Πέλλα -που δεν υπήρχε ποτέ- ανάµεσα στους Προµάχους και το
Μάιντεν.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε, κυρία Υπουργέ. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να

πάρω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν

υπάρχει δυνατότητα. Τελείωσε, όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Θα ήθελα να κάνω µόνο µια πα-

ρατήρηση ουσίας. Είναι το άρθρο 14 και το άρθρο 26 της Ενδιά-
µεσης Συµφωνίας, κυρία Υπουργέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα
ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθου-
σας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα επτά µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το Δηµοτικό Σχολείο Βαµβακοπού-
λου Χανίων. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο
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επί προσωπικού;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας

είπα, κύριε Παππά, ότι δεν έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Έχω δικαίωµα να πάρω τον λόγο για ένα

λεπτό να εξηγήσω το προσωπικό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όχι,

δεν έχετε κανένα δικαίωµα. Είπατε εσείς τόσα προσωπικά εναν-
τίον όλων, που θα ήµασταν εδώ µέχρι τις 20.00’ η ώρα!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Εγώ ζητάω τον λόγο όµως. Δώστε µου
τη δυνατότητα να σας πω ποιο είναι το προσωπικό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όχι,
δεν σας τον δίνω.

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής και επί των
άρθρων του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύ-
ρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της
Δηµοκρατίας της Βόρειας Μακεδονίας σχετικά µε την εγκατά-
σταση συνοριακού σηµείου διέλευσης στην περιοχή της Λίµνης
Πρέσπας και άλλες διατάξεις».

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά. 

Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, έξι άρθρα, το ακροτελεύτιο άρθρο, καθώς και

το σύνολο του νοµοσχεδίου. 
Κάθε φορά στην οθόνη εµφανίζονται ως τέσσερα άρθρα προς

ψήφιση. Για να ψηφίσετε και τα υπόλοιπα, θα πρέπει να κυλήσετε
την οθόνη αφής. Στο πάνω δεξιά µέρος της οθόνης εµφανίζεται
κάθε φορά ο αριθµός των άρθρων που αποµένουν για ψήφιση.
Και βεβαίως, θα πρέπει να βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει όλα τα
άρθρα, το ακροτελεύτιο άρθρο και το σύνολο του νοµοσχεδίου.
Αφού καταχωρηθεί η ψήφος σας, έχετε τη δυνατότητα να την
ελέγξετε ή και να την αναθεωρήσετε έως τη λήξη της ψηφοφο-
ρίας. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Παρα-

καλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Οι θέ-

σεις των κοµµάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το
ηλεκτρονικό σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµε-
ρινής συνεδρίασης και έχουν ως εξής:
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Κύρωση της Συµφωνίας 
µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας 

και της Δηµοκρατίας της Βόρειας Μακεδονίας 
σχετικά µε την εγκατάσταση συνοριακού σηµείου διέλευσης

στην περιοχή της λίµνης Πρέσπας και άλλες διατάξεις

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ

ΤΟ ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Άρθρο Πρώτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ

ΤΟ ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Άρθρο Δεύτερο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ

ΤΟ ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Άρθρο Τρίτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: OXI

Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ

ΤΟ ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Άρθρο Τέταρτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: OXI

Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ

ΤΟ ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Άρθρο Πέµπτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ

ΤΟ ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Άρθρο Έκτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ

ΤΟ ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Ακροτελεύτιο Άρθρο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ

ΤΟ ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ

ΤΟ ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-
πώς το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση της
Συµφωνίας µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Δηµοκρα-
τίας της Βόρειας Μακεδονίας σχετικά µε την εγκατάσταση συ-
νοριακού σηµείου διέλευσης στην περιοχή της Λίµνης Πρέσπας
και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συ-
ζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως
εξής:

«Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας
και της Δηµοκρατίας της Βόρειας Μακεδονίας σχετικά µε την
εγκατάσταση συνοριακού σηµείου διέλευσης στην περιοχή της

Λίµνης Πρέσπας και άλλες διατάξεις

Άρθρο πρώτο

Κυρώνεται και έχει την ισχύ που προβλέπει η παράγραφος 1
του άρθρου 28 του Συντάγµατος, η Συµφωνία µεταξύ της Ελλη-
νικής Δηµοκρατίας και της Δηµοκρατίας της Βόρειας Μακεδο-
νίας σχετικά µε την εγκατάσταση συνοριακού σηµείου διέλευσης
στην περιοχή της Λίµνης Πρέσπας, που υπογράφηκε στα Σκόπια
στις 8 Μαρτίου 2019, το κείµενο της οποίας σε πρωτότυπο στην
ελληνική και την αγγλική γλώσσα έχει ως εξής:
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Άρθρο δεύτερο
Έγκριση των αποφάσεων της Κοινής

Επιτροπής Εµπειρογνωµόνων

Οι αποφάσεις της Κοινής Επιτροπής Εµπειρογνωµόνων του
άρθρου ΙΙΙ της κυρούµενης Συµφωνίας εγκρίνονται µε κοινή
πράξη των κατά περίπτωση αρµόδιων Υπουργών.

Άρθρο τρίτο
Αναβάθµιση του Γραφείου Συνδέσµου Σκοπίων 

σε Πρεσβεία Σκοπίων και του Γραφείου Προξενικών, Οικονο-
µικών και Εµπορικών Συµφερόντων 

Μοναστηρίου σε Γενικό Προξενείο Μοναστηρίου

Κατ’ εφαρµογήν της παραγράφου 1 του άρθρου 10 της Τελι-
κής Συµφωνίας για την Επίλυση των Διαφορών, οι οποίες περι-
γράφονται στις Αποφάσεις του Συµβουλίου Ασφαλείας των
Ηνωµένων Εθνών 817 (1993) και 845 (1993), τη Λήξη της Ενδιά-
µεσης Συµφωνίας του 1995 και την Εδραίωση Στρατηγικής Εται-
ρικής Σχέσης µεταξύ των Μερών, η οποία κυρώθηκε µε τον ν.
4588/2019 (Α’9):

α) Το Γραφείο Συνδέσµου της Ελληνικής Δηµοκρατίας στα
Σκόπια, το οποίο συστάθηκε µε το άρθρο 16 του ν. 2398/1996
«Σύσταση διπλωµατικών και προξενικών αρχών και άλλες διατά-
ξεις» (Α’89), αναβαθµίζεται σε Πρεσβεία της Ελληνικής Δηµοκρα-
τίας στη Δηµοκρατία της Βόρειας Μακεδονίας µε έδρα τα
Σκόπια. 

β) Το Γραφείο Προξενικών, Οικονοµικών και Εµπορικών Συµ-
φερόντων Μοναστηρίου, το οποίο συστάθηκε µε το άρθρο 31
του ν. 3196/2003 «Οργάνωση των Υπηρεσιών Διεθνών Οικονοµι-
κών Σχέσεων και Αναπτυξιακής Συνεργασίας του Υπουργείου
Εξωτερικών και άλλες διατάξεις» (Α’ 274), αναβαθµίζεται σε Γε-
νικό Προξενείο Μοναστηρίου.

Άρθρο τέταρτο
Πρεσβεία Σκοπίων

1. Η περίπτωση 88 του πίνακα Α’ (Πρεσβείες) του άρθρου 2
του π.δ. 194/1998 «Περί συνθέσεως προσωπικού διπλωµατικών
και προξενικών αρχών» (Α’ 144), όπως τροποποιηθέν ισχύει, η
οποία αφορά στο Γραφείο Συνδέσµου Σκοπίων, που αναβαθµί-
ζεται, αντικαθίσταται ως εξής:

«88. Πρεσβεία Σκοπίων:
- Πρέσβης 
- Δύο (2) Σύµβουλοι Πρεσβείας Α’ ή Β’
- Δύο (2) Γραµµατείς Πρεσβείας Α’, Β’ ή Γ’
- Εµπειρογνώµονας
- Οκτώ (8) υπάλληλοι του κλάδου Πτυχιούχων Διοικητικών
- Υπάλληλος του κλάδου Επικοινωνιών και Πληροφορικής
- Ιδιαίτερος Γραµµατέας
- Μεταφραστής
- Δύο (2) κλητήρες
- Οδηγός
- Δύο (2) Φύλακες –θυρωροί
- Οικιακός Βοηθός
- Μάγειρας
- Κηπουρός.»

Από τις ανωτέρω θέσεις, η σύσταση µιας (1) θέσης Συµβούλου
Πρεσβείας Α’ ή Β’, µιας (1) θέσης Γραµµατέα Πρεσβείας Α’, Β’ ή
Γ’ και µιας (1) θέσης Εµπειρογνώµονα γίνονται ως εξής:

α. Η θέση Συµβούλου Πρεσβείας Α’ ή Β’ µεταφέρεται από την
Πρεσβεία της Ελλάδας στην Ποντγκόριτσα.

β. Η θέση Γραµµατέα Πρεσβείας Α’, Β’ ή Γ’ µεταφέρεται από
την Πρεσβεία της Ελλάδας στο Βουκουρέστι και

γ. Η θέση Εµπειρογνώµονα µεταφέρεται από τη Μόνιµη Ελλη-
νική Αντιπροσωπεία στην Ευρωπαϊκή Ένωση στις Βρυξέλλες.

2. Στην Πρεσβεία Σκοπίων λειτουργεί Προξενικό Γραφείο,
όπως προβλέφθηκε στο άρθρο µόνο του π.δ. 284/1996 «Ίδρυση
Προξενικού Γραφείου στο Γραφείο Συνδέσµου της Ελληνικής

Δηµοκρατίας στα Σκόπια της πρώην Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρα-
τίας της Μακεδονίας» (Α’ 200), µε περιφέρεια αρµοδιότητας όλη
την επικράτεια της Δηµοκρατίας της Βόρειας Μακεδονίας, εκτός
από την περιφέρεια αρµοδιότητας του Γενικού Προξενείου Μο-
ναστηρίου, όπως περιγράφεται στο άρθρο πέµπτο, δεύτερη πα-
ράγραφος, του παρόντος.

3. Τροποποιείται η περίπτωση νβ’ του άρθρου 3 του π.δ.
102/2006, ως εξής:

«νβ. Το Γραφείο O.E.Y. µε έδρα τα Σκόπια υπάγεται στην Πρε-
σβεία Σκοπίων και η περιφέρεια αρµοδιότητάς του εκτείνεται σε
όλη την επικράτεια της Δηµοκρατίας της Βόρειας Μακεδονίας.»

Άρθρο πέµπτο
Γενικό Προξενείο Μοναστηρίου

1. Η περίπτωση 14 του πίνακα Β’ (Έµµισθες Προξενικές
Αρχές), µέρος Β’ (Προξενεία), του π.δ. 194/1998 «Περί συνθέ-
σεως προσωπικού διπλωµατικών και προξενικών αρχών» (Α’ 144),
η οποία αφορά στο Γραφείο Προξενικών, Οικονοµικών και Εµπο-
ρικών Συµφερόντων Μοναστηρίου, µετατίθεται στο µέρος Α’ (Γε-
νικά Προξενεία) του ιδίου πίνακα ως περίπτωση 61η και
τροποποιείται ως εξής:

«61. Γενικό Προξενείο Μοναστηρίου:
- Γενικός Πρόξενος – Πληρεξούσιος Υπουργός Β’ ή Σύµβου-

λος Πρεσβείας Α’ ή Β’
- Πρόξενος – Γραµµατέας Πρεσβείας Α’ ή Β’
- Τρεις (3) υπάλληλοι του Κλάδου Πτυχιούχων Διοικητικών
- Υπάλληλος του κλάδου Επικοινωνιών και Πληροφορικής
- Ιδιαίτερος Γραµµατέας
- Μεταφραστής 
- Κλητήρας
- Δύο (2) Φύλακες-Θυρωροί
- Οικιακός Βοηθός.»
2. Η περιφέρεια αρµοδιότητας του Γενικού Προξενείου Μονα-

στηρίου εκτείνεται στους Δήµους Bitola, Ba�, Bel�i�ta, Bistrica, Ca-
pari, Centar �upa, Debar, Delogo�di, Demir Hisar, Dobru�evo,
Dolneni, Drugovo, Izvor, Kavadarci, Ki�evo, Kukure�ani, Konopi�te,
Kosel, Krivoga�tani, Kru�evo, Labuni�ta, Lukovo, Me�ei�ta, Mogila,
Negotino, Novaci, Ohrid, Plasnica, Prilep, Resen, Sopotnica, Sta-
ravina, Struga, Topol�ani, Vele�ta, Vev�ani, Vitoli�ta, Vrane�tica,
��ito�te.

Άρθρο έκτο
Άλλες τροποποιήσεις του π.δ. 194/1998 «Περί 

συνθέσεως προσωπικού διπλωµατικών 
και προξενικών αρχών»

Τροποποιείται το άρθρο 2 του π.δ. 194/1998 και ανακαθορί-
ζονται οι οργανικές θέσεις των ακόλουθων Διπλωµατικών και
Προξενικών Αρχών, των οποίων η σύνθεση τροποποιήθηκε µε το
π.δ. 31/2002 (Α’ 108), το π.δ. 76/2003 (Α’ 75), την παράγραφο 3
του άρθρου 31 του ν. 3196/2003 (Α’ 274), το π.δ. 102/2006 (Α’
101), τον ν. 3480/2006 (Α’ 161), το π.δ. 47/2007 (Α’ 51), το π.δ.
81/2008 (Α’ 121), το π.δ. 56/2011 (Α’ 141), το π.δ. 41/2016 (Α’ 62)
και το π.δ. 89/2017 (Α’ 128), ως εξής:

α) Τροποποιούνται οι περιπτώσεις 21η και 98η του Πίνακα Α’
(Πρεσβείες) ως εξής:

«21. Πρεσβεία Βουκουρεστίου:
- Πρέσβης
- Σύµβουλος Πρεσβείας Α’ ή Β’
- Δύο (2) Γραµµατείς Πρεσβείας Α’, Β’ ή Γ’
- Πέντε (5) Υπάλληλοι του κλάδου Πτυχιούχων Διοικητικών
- Υπάλληλος του κλάδου Επικοινωνιών και Πληροφορικής
- Δύο (2) Ιδιαίτεροι Γραµµατείς
- Μεταφραστής
- Τηλεφωνητής
- Τρεις (3) Κλητήρες
- Οδηγός
- Φύλακας-θυρωρός
- Οικιακός Βοηθός
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- Μάγειρας.»
«98. Πρεσβεία Ποντγκόριτσα:
- Πρέσβης
- Γραµµατέας Πρεσβείας Α’, Β’ ή Γ’
- Τρεις (3) υπάλληλοι του κλάδου Πτυχιούχων Διοικητικών
- Υπάλληλος του κλάδου Επικοινωνιών και Πληροφορικής
- Ιδιαίτερος Γραµµατέας
- Μεταφραστής
- Τηλεφωνητής
- Κλητήρας
- Οδηγός
- Φύλακας-θυρωρός
- Οικιακός Βοηθός
- Μάγειρας
- Κηπουρός.»
β) Τροποποιείται η περίπτωση 3η του Πίνακα Α’ (Μόνιµες Αν-

τιπροσωπείες) ως εξής:
«3. Μόνιµη Αντιπροσωπεία στην Ευρωπαϊκή Ένωση στις Βρυ-

ξέλλες:
- Πρέσβης
- Δύο (2) Πρεσβευτές-Σύµβουλοι
- Έξι (6) Σύµβουλοι Πρεσβείας A’ ή Β’
- Οκτώ (8) Γραµµατείς Πρεσβείας A’, Β’ ή Γ’
- Αναπληρωτής Νοµικός Σύµβουλος της Ε.Ν.Υ.
- Εισηγητής της Ε.Ν.Υ.
- Τέσσερις (4) Εµπειρογνώµονες
- Δύο (2) Σύµβουλοι Ο.Ε.Υ. Α’ ή Β’
- Δύο (2) Γραµµατείς Ο.Ε.Υ. Α’, Β’ ή Γ’
- Δέκαπέντε (15) Υπάλληλοι του κλάδου Πτυχιούχων Διοικητι-

κών
- Τέσσερις (4) Υπάλληλοι του Κλάδου Επικοινωνιών και Πλη-

ροφορικής
- Τέσσερις (4) Ιδιαίτεροι Γραµµατείς
- Δύο (2) Τηλεφωνητές
- Τέσσερις (4) Κλητήρες
- Πέντε (5) Οδηγοί
- Δύο (2) Φύλακες-θυρωροί.»
γ) Καταργείται η περίπτωση 42η του Πίνακα Β’(Έµµισθες Προ-

ξενικές Αρχές), Μέρους Α’ (Γενικά Προξενεία).

Άρθρο έβδοµο

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και της Συµφωνίας που κυ-
ρώνεται από την πλήρωση των προϋποθέσεων του άρθρου VI
αυτής.

Αθήνα,............................2019

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί
της αρχής και επί των άρθρων του σχεδίου νόµου: «Κύρωση της
Συµφωνίας µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Δηµοκρα-
τίας της Βόρειας Μακεδονίας σχετικά µε την εγκατάσταση νέου
συνοριακού σηµείου διέλευσης ανάµεσα στις δύο χώρες, το οποίο
θα συνδέει τους Προµάχους, στην Ελληνική Δηµοκρατία και το
Μάιντεν (Majden) στη Δηµοκρατία της Βόρειας Μακεδονίας».

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά. 

Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, δύο άρθρα, το ακροτελεύτιο άρθρο, καθώς και
το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Κάθε φορά στην οθόνη εµφανίζονται ως τέσσερα άρθρα προς
ψήφιση. Για να ψηφίσετε και τα υπόλοιπα, θα πρέπει να κυλήσετε
την οθόνη αφής. Στο πάνω δεξιά µέρος της οθόνης εµφανίζεται
κάθε φορά ο αριθµός των άρθρων που αποµένουν για ψήφιση.
Και βεβαίως, θα πρέπει να βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει όλα τα
άρθρα, το ακροτελεύτιο άρθρο καθώς και το σύνολο του νοµο-
σχεδίου. Αφού καταχωρηθεί η ψήφος σας, έχετε τη δυνατότητα
να την ελέγξετε ή και να την αναθεωρήσετε έως τη λήξη της ψη-
φοφορίας.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Παρα-

καλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Οι θέ-

σεις των κοµµάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το
ηλεκτρονικό σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµε-
ρινής συνεδρίασης και έχουν ως εξής:
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1. ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ
ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ

3. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

5. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

2. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

4. ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

6. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ».



Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας
και της Δηµοκρατίας της Βόρειας Μακεδονίας σχετικά µε την εγ-
κατάσταση νέου συνοριακού σηµείου διέλευσης ανάµεσα στις
δύο χώρες, το οποίο θα συνδέει τους Προµάχους, στην Ελληνική
Δηµοκρατία και το Μάιντεν (Majden) στη Δηµοκρατία της Βό-
ρειας Μακεδονίας

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΠΡΝ

Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ

ΤΟ ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Άρθρο Πρώτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΠΡΝ

Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ

ΤΟ ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Άρθρο Δεύτερο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΠΡΝ

Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ

ΤΟ ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Ακροτελεύτιο Άρθρο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΠΡΝ

Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ

ΤΟ ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΠΡΝ

Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ

ΤΟ ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-
πώς το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση της
Συµφωνίας µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Δηµοκρα-
τίας της Βόρειας Μακεδονίας σχετικά µε την εγκατάσταση νέου
συνοριακού σηµείου διέλευσης ανάµεσα στις δύο χώρες, το
οποίο θα συνδέει τους Προµάχους, στην Ελληνική Δηµοκρατία
και το Μάιντεν (Majden) στη Δηµοκρατία της Βόρειας Μακεδο-
νίας», έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της
αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας
και της Δηµοκρατίας της Βόρειας Μακεδονίας σχετικά µε την
εγκατάσταση νέου συνοριακού σηµείου διέλευσης ανάµεσα
στις δύο χώρες, το οποίο θα συνδέει τους Προµάχους, στην

Ελληνική Δηµοκρατία και το Μάιντεν (Majden), στη Δηµοκρατία
της Βόρειας Μακεδονίας

Άρθρο πρώτο

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που προβλέπει η παράγραφος 1 του
άρθρου 28, του Συντάγµατος, η Συµφωνία µεταξύ της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και της Δηµοκρατίας της Βόρειας Μακεδονίας σχε-
τικά µε την εγκατάσταση νέου συνοριακού σηµείου διέλευσης
ανάµεσα στις δύο χώρες το οποίο θα συνδέει τους Προµάχους,
στην Ελληνική Δηµοκρατία και το Μάιντεν (Majden), στη Δηµο-
κρατία της Βόρειας Μακεδονίας, που υπογράφηκε στα Σκόπια,
στις 2 Απριλίου 2019, το κείµενο της οποίας σε πρωτότυπο στην
ελληνική και την αγγλική γλώσσα έχει ως εξής:
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Άρθρο δεύτερο

Οι αποφάσεις της Κοινής Επιτροπής Εµπειρογνωµόνων του άρ-
θρου ΙΙΙ της Συµφωνίας εγκρίνονται µε κοινή πράξη των κατά πε-
ρίπτωση αρµόδιων Υπουργών.

Άρθρο τρίτο 

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και της Συµφωνίας που κυ-
ρώνεται, από την πλήρωση των προϋποθέσεων του άρθρου VIΙ
αυτής.

Αθήνα,...............................2019

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει
το Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών
ως προς την ψήφιση στο σύνολο των παραπάνω νοµοσχεδίων. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς το Σώµα παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Με τη

συναίνεση του Σώµατος και ώρα 17.45’ λύεται η συνεδρίαση για
αύριο, ηµέρα Πέµπτη 16 Μαΐου 2019 και ώρα 9.30’, µε αντικεί-
µενο εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζή-
τηση επικαίρων ερωτήσεων, β) νοµοθετική εργασία: µόνη
συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνό-
λου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Κύρωση της
σύµβασης δωρεάς µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου, του Γενικού
Νοσοκοµείου Παίδων Πεντέλης και των συνεκτελεστών της δια-
θήκης της Ελισάβετ Παπαγιαννόπουλου», γ) αιτήσεις άρσης ασυ-
λίας Βουλευτών: συζήτηση και λήψη απόφασης, σύµφωνα µε το
άρθρο 62 του Συντάγµατος και το άρθρο 83 του Κανονισµού της
Βουλής, για τις αιτήσεις άρσης ασυλίας των Βουλευτών κ.κ. Θε-
οδώρου Φορτσάκη, Νικολάου Φίλη και Αριστείδη Φωκά, καθώς
και δ) εκλογή Αντιπροέδρου της Βουλής των Ελλήνων.
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1. ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ 
ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ

3. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

5. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

2. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

4. ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

6. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ». 

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                       ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


